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jedno drugom postojanje na istom tlu,Godinama negirajući
konačno pronalaze Iste interesneIndustrija i turizam, čini se,

KAMO S PRIVATNIM ČAMCIMA?

Nered u privezivanju čamaca na Obali oslobođenja i Ob^ palih

■prava nedaće VOC
dogodine? Stranica 6.

Kapital, naravno, 
trči za »profitom«

GOD. XXIX 
BROJ 1390

.*jkU; 
uvjeti '
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INDUSTRIJA I TURIZAM

FURNAZA KAO RJEŠENJE

sfere. Jedni (pametno) oplođuju kapital, a drugi se koriste pri
rodnim darovima. Tražeći vlastite interese, sve ipak, ostaje (u 
vidu akumulacije) u krugu čiji je zajednički nazivnik — privre-

omladinaca trebao bi se riješiti uređenjem uvale FurnoS ou Man
dolini. Time bi se dobio kvalitetan smještaj za oko^^'^čamaca 
i problem riješio za duže vrijeme • Početak granan ručice već

TKO TO TAMO
TRAGOM 

»NOVINARSKIH« 
NAPISA

ČISTU MALU?
Čista Mala je selo s oko sedam stotina stanovnika, najvećim dijelom 

srpske nacionalnosti. Oni žive većinom od poljoprivrede i stočarstva a neki 
uz to rade i u poduzećima u Šibeniku kojem, kako kažu, najvećim dijelom 
gravitiraju. Najnovija »politička karta« ovog sela izgleda ovako: oko tristoti
njak mještana su članovi SDS-a a svega nekolicina ih je ostala vjerna ko
munistima. Zanimljivo je, međutim, naglasiti da je na proteklim izborima 
čak pedesetak mještana Iskazalo povjerenje HDZ-u

STRANICA 7.
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NA GOVORI
ZDRAVKO STANČIĆ, 
ZASTUPNIK U 
VIJEĆU OPĆINA 
SABORA HRVATSKE

hrvatsku suverenost
Više godina predavač matematike u šiben

skom Srednjoškolskom centru a odnedav- 
no sekretar Sekretarijata za narodnu obra
nu općine Šibenik. Zdravko Stančić, izab

ran je u drugom krugu, prvih poslijeratnih višes
tranačkih izbora za zastupnika u Vijeće općina 
Sabora Hrvatske, s područja šibenske komune. 
Kako sam kaže, gospodin Stančić se oduvijek za
nimao za politička zbivanja u Jugoslaviji i Hrvat
skoj. pratio ih. ali po prvi put neposredno se uk
ljučuje u politički život, i to na republičkoj razini. 
Zanimalo n^s je na samom početku razgovora 
zbog čega se odlučio pristupiti Hrvatskoj demok
ratskoj zajednici. a potom pristao na kandidaturu 
za mjesto zastupnika u hrvatskom parlamentu.

— Mislim da je HDZ napravio otklon od do- 
dvoravačke politike Saveza komunista Hrvatske, 
ali i od ekstremne '^roustaške) nacionalističke 
politike Pristupio sam toj stranci jer proklamira 
izgradnju hrvatske suverenosti, ne zapostavljaju
ći sva prava drugih naroda i narodnosti koji žive 
na prc storu ove Republike. Dugo sam već svjes
tan nužnosti uspostavljanja višestranačkog sus
tava. pa je i logično, da sam se u trenutku kada je 
•.»očela bitka za demokraciju, po uzoru na razvije
ni zapadni svijet, uključio u rad Hrvatske demok- 
latske zajednice. Bio sam član Saveza komunista 
। uočio da se vodi više boljševička, a manje evro- 
komunistička politika, pa shodno tome i prikladna 
kadrovska politika. Više sam i prije, od onih koji 
nisu bili članovi SK shvatio koliko je takva politika 
pogubna

• Koja su to pitanja, za rješavanje kojih će
te se posebno zalagati?

— Prvenstveno, za donošenje Ustava koji će 
definirati hrvatsku suverenost i državnost i zajam
čiti sva prava, svim stanovnicima naše Republike 
bez obzira na nacionalnu, vjersku i političku pri
padnost. Ustav mora biti baziran na iskustvima 
zapadne demokracije, svakako sadržavajući 
i specifičnosti od značaja za razvoj i budućnost 
Hrvatske. Želim, i trudit ću se. da i zakonskim ak
tima bude onemogućeno da bilo koja stranka Us
tavom. zakonima, milicijom i vojskom čuva svoju 
poziciju vlasti. Volja naroda, provjeravana na slo
bodnim. tajnim izborima mora se poštovati, ma 
koliko to stranci na vlasti to odgovaralo ili ne.

Ustav mora 
definirati

Z Stančić

i državnost
• Očekujete II da ćete svoje osobne stavo

ve moći slobodno iznositi za saborskim govor
nicama?

— O svim pitanjima i problemima svoje ću 
osobne stavove iznositi i za njih srboriti u Klubu 
zastupnika HDZ-a. Na sjednicama saborskih vije
ća zalagat ću se i glasati za odluke donesene 
u Klubu, nakon otvorenih, argumentiranih raspra
va. Ukoliko, u radu Sabora, predstavnici drugih 
stranaka ponude drugačija, i. procijenim bolja rje
šenja. tražit ću da u našem Klubu zastupnika te 
prijedloge razmotrimo, konzultiramo najstručnije 
ljude i tada zauzmemo konačan stav.

• Mnogo je obećanja, još više ljudi koji Iš
čekuju njihovo Ispunjenje?

— Hoćemo li uspjeti vidjet će se nakon odre
đenog vremena, naročito na sljedećim izborima, 
kada uslijede. U svakom slučaju svaki korak, koji 
poduzimamo mora biti promišljen jer problema je 
mnogo, a najviše ih je veoma složenih.

• Kako je, nažalost, Šibenik opet u središtu 
medijske pažnje zbog navodne ugroženosti Sr
ba u ovoj komuni, očekivati je da će već na slje
dećem zasjedanju Sabora upravo od Vas i osta
lih zastupnika s našeg područja biti tražena 
potpunija informacija I procjena stvarnog sta
nja. Kako Vi gledate na, prema svemu sudeći, 
insinuacije u vezi s tim?

— Svaki stanovnik, i svaki, strani i domaći po
sjetilac mora biti zaštićen od huliganstva i na tom 
planu treba dokazati da funkcionira pravna drža
va. Inače, moje je odlučno opredjeljenje da se za 

svaki eventualni slučaj moraju iznijeti valjani argu
menti i da svaki eksces mora biti razjašnjen. Po
sebno teško pada, kada se postojeći i izmišljeni 
slučajevi vežu uz HDZ ili bilo koju drugu političku 

Stranku. Mi želimo da se svaki građanin Hrvatske 
I gost osjeća ugodno i da bude ponosan što živi 
Ili boravi u Hrvatskoj, bez obzira na to što je po 
nacionalnosti. Uostalom i kao zastupnik u Saboru 
I kao član HDZ-a inzistirat ću na apsolutnom po
štivanju svih ljudskih prava, jer samo na taj način 
jugoslavenskoj i stranoj javnosti možemo doka
zati i potvrditi doseg razvoja demokracije i slobo
da u Hrvatskoj. Ni meni osobno, a niti stranci ne 
smeta da se postavlja pitanje položaja drugih na
roda u našoj republici, ali neka se drugi ne ljute 
kada mi postavimo ista pitanja u vezi sa statusom 
i slobodama Hrvata u drugim republikama i drža
vama.

• Ima pritužbi na kumuliranje funkcija. VI 
ste konkretno, sekretar Sekretarijata za narod
nu obranu šibenske općine I zastupnik u Sabo
ru. Ima vaših stranačkih kolega I. s više funkcija 
I obaveza.

— I ja i ostali, svoju ćemo zastupničku duž
nost obavljati volonterski. Funkcija koju spomi
njete. samo je promjena radnog mjesta, i za razli
ku od posla prosvjetnog radnika, u ovim ću okol
nostima moći pružiti više kao zastupnik. Kada 
i ako funkcije zastupnika ili političkih čelnika budu 
profesionalizirane, trebat će birati. Dvije profesio
nalne funkcije se ne mogu i ne smiju obavljati is
todobno.

• Na čelu ste, Istina, samo nekoliko dana. 
Sekretarijata za narodnu obranu. Riječ je o or
ganu specifičnom, uza sve ostalo i po tome što 
njegov položaj, organizacija i ustrojstvo ovise 
o republičkim, odnosno, saveznim zakonima. 
Najavljujete li ikakve promjene?

— O svemu tome moći ću govoriti tek kada ta 

pitanja budu regulirana na razini Republike. Naj
kraće, moj je stav da svi državni organi moraju bi
ti maksimalno efikasni, ali i racionalni, što uključu
je i pitanje broja zaposlenih, njihove stručnosti 
i spremnosti da ostvare dane im obaveze.

• Oni koji su glasali za Vas I svi ostali sta
novnici općine Šibenik očekuju od Vas da se 
založite I za bolju poziciju ovog kraja na startu 
nove razvojne trke. Kako kanite ukazano povje
renje opravdati?

— Zalažući se za Jadransku orijentaciju raz
voja Hrvatske mislim da ću na najbolji način pn- 
donijeti razvoju šibenske regije. Da ne nabrajam, 
spomenut ću samo problem prometne poveza
nosti Šibenika s ostalim krajevima Hrvatske i šire, 
ekološke probleme za koje cijenim da su do te 
mjere ozbiljni, da u njihovu rješavanju mora sud
jelovati i Republika, i tako dalje. Kako sam ener
gično za javnost svačijeg rada, građani će imati 
prilike da ocijene koliko svaki zastupnik čini do
bra na općem i na planu razvoja komune. Stalno 
komunicirajući sa Skupštinom općine i svim od
bornicima, mislim da ću imati vjerodostojnu sliku 
raspoloženja cijelog pučanstva, njihova htijenja 
i stavova u vezi s pojedinim pitanjima. Glas naro
da. bit će za mene kompletan sastav Skupštine 
općine, dakle predstavnici svih političkih strana
ka.

• Danas* se otvara 30. jugoslavenski festi
val djeteta. Na posljednjoj sjednici Skupštine 
općine bilo je istupanja nekolicine odbornika, 
koja ako se uvaže, ne proriču toj renomiranoj 
manifestaciji dobru budućnost. Kakav je Vaš 
osobni stav?

— Festival djeteta se mora održavati jer je 
ime Šibenika pronio cijelim svijetom. Ako je, 
a očigledno jest sporno pitanje financiranja i nazi
va Festivala neka u imenu ove manifestacije 
mjesta nađu svi koji osiguravaju sredstva.

Razgovarao:
Mirko SEKULIĆ

OPĆINSKO SINDIKALNO VIJEĆE •••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••

Zajedno smo ja^i
nik Sindikata kojih je Josip Ciček. Da

Itako je nakon Kongresa, sjednice 
Republičkog vijeća i sastanka 
s predsjednicima općinskih vijeća 
Sindikat dogovorio strategiju, ak

ciju koja se smatra presudnom za bu
duće okupljanje članstva i, konačno, 
legitimitet nove dobrovoljne, samostal
ne i interesne sindikalne organizacije.

U uspjeh akcije, kaže nam Roko 
Ivanda. predsjednik Općinskog sindi
kalnog vijeća, barem s obzirom na raz 
govore s aktivistima i povjerenicima 
Sindikata, ne treba nimalo sumnjati. 
Dapače, vjeruje se đa će radni ljudi 
u velikom postotku pristupiti i potpisati 
pristupnice. Posebice stoga što se oc
jenjuje da je Sindikat, takav kakav se 
reklamira i proklamira, u uvjetima tržiš
nog privređivanja nužan i zapravo jedi
na organizacija koja štiti interese čla
nova.

Glavni nosilac akcije učlanjivanja 
sada su samostalni sindikati. Vijeća su 

samo koordinatori i jednim dijelom, 
ujedno pomagači. U animaciji budućeg 
članstva za ispisivanje pristupnica sa
mostalni će sindikati podastrijeti svoj 
program. Statut, sindikalnu ponudu 
i primjer kolektivnog ugovora. Upisi bi 
trebali trajati do kraja rujna, ali udarni 
dio cijelog projekta predstoji u nared
na dva tjedna.

Stvaranje novog sindikata na do- 
brovljnom principu počet će instrukta- 
žama. Točnije već je počelo prije mje
sec dana razgovorima u -Slobodnoj 
plovidbi-, -Luci" i poduzeću »Drvo-Lu
ka-. Ovog je tjedna radnike metalske 
struke u Ražinama i TEF-u o svemu 
detaljnije informirao predsjednik Re
publičkog samostalnog strukovnog 
sindikata metalaca Ivan Jakopčević, 
dok su za početak narednog tjedna 
dogovoreni instruktivni sastanci za za
natlije kojima će se obratiti predsjed
nik Sindikata Ivan Majsec te za radnike 
zaposlene u oblasti prometa predsjed- 

kako. nisu zaobiđene ni ostale djelat
nosti za što još nisu utvrđeni točni ter
mini osim za radnike grafičke i informa
tivne djelatnosti koji bi se trebali sasta
ti u Splitu. 25. lipnja.

Nakon dobivenih uputa računa se 
da će se odmah prići upisivanju član
stva. Sama tehnika posla sastoji se 
u potpisivanju pristupnica koje će po
tom biti poslane u Republički odbor 
samostalnih sindikata i kompjutorski 
obrađene tako da će u svakom trenut
ku biti dostupna informacija o komplet
nom članstvu, ali i pojedincima, što je 
posebno važno, budući da novi Sindi
kat. kako se vjeruje više neće biti ma
sovna organizacija.

Pristupnica će vrijediti kao svojev
rsna kreditna kartica kojom će biti mo
guće ostvarivati raznorazna prava i kao 
popuste u nabavi i korištenju robe i us

luga. Sto se događa ili što bi se moglo 
dogoditi s ovom postojećom, dosa
dašnjom sindikalnom organizacijom? 
Otkazi i ispisivanje članstva nije, tvrde 
u Općinskom vijeću, tako drastično 
kao u drugim sredinama. Općinska or
ganizacija nije rasuta. Nije bilo nepla
ćanja članarine kako je recimo bilo naj
avljeno iz »Borisa Kidriča- i Medicin- 

Mcog centra. Općinska uprava i osnov- 
^■|kola u Tijesnu ne plaćaju je već 

pa se mogu i zanemariti.
Informa^^Fbentar osnovao je nezavi
san Sindikat, a sve ostalo je po sta
rom. Nema nekih hitnijih promjena, za 
sada To valjda stoga što je Republič
ko vijeće donijelo Statutarnu odluku 
o organizaciji i članarini za prijelazno 
šestomjesečno razdoblje, dok se pro
mjene ne privedu kraju. Članarina je 
još uvijek 0.6 posto što ne znači da ne
će. a ovisno o kojem se strukovnom 
Sindikatu radi, biti povećane. Sve radi 
realizacije naznačenih programa. No. 
za sada se još uvijek ne raspolaže 
s podacima o povećanju budući da će 
to bili prepušteno samom članstvu.

Inače, osim članarine, razmišlja se 
i o drugim izvorima. U dogledno vrije
me trebala bi se. tako formirati Sindi
kalna banka, zadruga! stvo. marke
ting...

U budućem djelovanju važit će pri
je svega, funkcionalni princip djelova
nja: stvorit će se određena struktura 
samostalnih sindikata, poduzeća će bi
ti izravno vezana za Republička sjediš
ta tako da će općinski odbori biti dofa- 
nuti. No, neće ipak biti zanemven^ 
teritorijalni princip. Po svemu sućeb 
Općinska vijeća nastavit će djelovati 
samo u većim sredinama, preko tri ti
suće članova doduše s većom ractona- 
lizacijom. a redukcija bi u cijeloj sindi
kalnoj nadgradnji, kako se najavljuje 
mogla doseći i 40 posto (sa 700 na 300 
zaposlenih). Točan kriterij bit će ut
vrđen do polovice srpnja. Ukidaju se. 
također međuopćinska vijeća kao insti
tucije, ali ostat će ipak regionalne ko
ordinacije.

Novina. su još i sindikat povjere
nici. Reforma ide u pravcu jačanja sa
mostalnih sindikata težište kojih će biti 
u poduzeću, gdje će povjerenci poslo
ve obavljati profesionalno ili, uz redov
ni posao. Nije usuglašeno koliko bi 
poduzeće trebalo biti da povjerenik 
bude profesionalac ali u nekim se 
kombinacijama spominje primjer Slo
venije gdje je jednom radniku posve
ćen jedan sat godišnjeg sindikalnog 
vremena.

J. ERCEG

INFORMATIVNI
CENTAR
ŠIBENIK

IZDAVAČ: novinsko-izdavaćka 
i radio-dlfuzna organizacija Infor
mativni centar Šibenik. Direktor, 
glavni i odgovorni urednik Infor
mativnog centra: IVAN BURIČ

Predsjednik Savjeta Informativ
nog centra: DRAGO PUTNIKOVIĆ

Ureduje redakcijski kolegij: Josi

pa Petrina, Žlvana Podrug, Mirko 
Sekulić, Dijana Ferić, Jagoda Er- 
ceg, Zdravko Kedžo, Dijana Šo- 
ko, Branimir Parila, fotoreporter 
Vilson Pollć

Uredništvo: Ulica Božidara Petra- 
novića 3, Šibenik
Telefoni: centrala 25-822, direk
tor 29*480. Pretplata na list za 
SFRJ za tri mjeseca 39, za pola 

godine 78 i za godinu 156 dinara. 
Za inozemstvo dvostruko — žiro 
račun 34600-603-976 kod SDK Ši

benik

Rješenjem Republičkog sekreta
rijata za prosvjetu, kulturu * fizič
ku kulturu SR Hrvatske, broj 
2829/1 — 1978 ».Šibenski list * os
lobođen je osnovnog poreza na 
promet

TISAK: NITRO »Slobodna Dalma
cija« Split

OGLASI: 1 cm/1 stupac 50 dinara. Ci
jela stranica 3000 dinara. Mali oglasi, 
obavijesti građana I posebne usluge 
regulirani su posebnim cjenikom.



AKTUALNA TEMA________E
U sklopu programa privredne re

forma I stvaranja uvjeta za prestruk
turiranje privrede odnosno za racio
nalno, djelotvorno i profitabilno po
slovanje privrede, propisima o rad
nim odnooslma osiguravaju se odre
đena prava radnicima za Čijim je ra
dom prestala potreba. Tako je čla
nom 21. saveznog Zakona o osnov
nim pravima iz radnog odnosa (»Služ
beni list SFRJ«, broj 60/89) propisano 
da radniku za čijim je radom prestala 
potreba zbog tehnoloških i drugih 
unapređenja kojima se pridonosi po
većanju proizvodnosti rada I uvećava 
uspjeh organizacije odnosno poslo- 

pak za sanaciju ili je otvoren postupak 
za prestanak organizacije.

Dokup najviše pet 
godina staža

Radniku za čijim je radom presta
la potreba zbog tehnoloških, organi
zacijskih I drugih unapređenja organi
zacija odnosno poslodavac može do
kupiti staž ako mu nedostaje do pet 
godina mirovinskog staža za ostvari
vanje prava na starosnu mirovinu. Or
ganizacija odnosno poslodavac mo
že, u navedenim slučajevima, dokupi
ti najviše pet godina mirovinskog sta
ža i radi ostvarivanja prava na prijev-

I KOME SE, KAKO -
I KADA MOŽE DOKUPITI S

davca ne može prestati radni odnos 
dok mu se ne osigura jedno od slje
dećih prava: (1) pravo na rad u drugoj 
organizaciji odnosno kod poslodavca 
na radnome mjestu koje odgovara nje
govu znanju i sposobnosti odnosno 
radnoj sposobnosti. (2) pravo na pre- 
<valifikaciju ili dokvalifikaciju, (3) pravo 
la dokup staža ako mu nedostaje do 
jet godina mirovinskog staža za ostva- 
ivanje prava na starosnu mirovinu, (4) 
jravo na jednokratnu naknadu u obliku 
otpremnine, u visini najmanje 24 pro- 
iječna osobna dohotka radnika u or
ganizaciji, s tim da tim sredstvima traj- 
io rješava svoje daljnje radno angaži- 
anje i (5) druga prava u skladu sa za- 
<onom. Radnik kojemu nije osigurano 
;edno od navedenih prava ima pravo 
na novčanu naknadu najmanje u visini 
zajamčenog osobnog dohotka dok se 
ne steknu uvjeti za ostvarivanje toga 
arava, a najduže dvije godine. Radni- 
Ku-invalidu ne može prestati radni od- 
los po navedenim osnovama dok ne 
ostvari pravo na mirovinu ili, uz njego- 
/u suglasnost, jedno od navedenih 
prava.

Ovdje ćemo se pobliže pozabaviti 
dokupom staža radi ostvarivanja pra
va na mirovinu, kao jednim od prava 
odnosno mogućnosti rješavanja pro
blema radnika koji su ili će postati, 
uvjetno rečeno, tehnološki ili organi
zacijski višak. U ovom napisu neće
mo se baviti pitanjima zakonskih od
redbi o prestanku radnog odnosa. Na 
ta pitanja odgovore treba potražiti 
u radnoj organizaciji odnosno kod 
poslodavaca kod kojih radnik radi.

Republički Zakon o radnim odnosima 
[»Narodne novine«, broj 19/90) sadrži 
posebnu glavu odredbi o pravima rad
nika za čijim je radom prestala potre
ba. Prema članu 20. toga Zakona, kada 
zbog tehnoloških, organizacijskih 
i drugih unapređenja kojima se prido
nosi povećanju proizvodnosti i uveća
va uspjeh organizacije odnosno poslo
davca prestane potreba za radom rad
nika. nadležni organ upravljanja organi
zacije odnosno poslodavac dužan je 
sačiniti program osigurava prava radni
cima za čijim je radom prestala potre
ba, 'o čemu obavezno obavještava sin
dikat. Taj program obavezno sadrži po
pis radnika za čijim je radom prestala 
ptoreba, pravo koje se radniku osigu
rava, potrebna sredstva za osiguranje 
tih prava i izvore sredstava za te na- 
njene. Organizacija odnosno posloda
vac dužna je pravodobno obavijestiti 
adnika da je za njegovim radom pre
stala potreba, a najmanje tri mjeseca 
prije realizacije programa.

Treba naglasiti da se ista prava 
i pod jednakim uvjetima mogu osigura
ti i radnicima kada je pokrenut postu- 

remenu starosnu mirovinu, ali pod uv
jetom da radnik na to dade svoju pis
menu suglasnost.

Ovdje je, radi boljeg razumijevanja 
stvari, nužno upozoriti da. prema članu 
75. stav 2. točka 7. saveznog Zakona 
o osnovnim pravima iz radnog odnosa, 
radniku prestaje radni odnos bez nje
gove suglasnosti ako mu se dokupi 
staž radi ostvarivanja prava na mirovi
nu. To se. naravno, ne odnosi na do
kup staža radi ostvarivanja prava na 
prijevremenu starosnu mirovinu.

Da bi radniku u navedenim slučaje
vima prestao radni odnos uz dokup 
staža nužno je, dakle, da organizacija 
odnosno poslodavac donese program 
osiguranja prava radnicima za čijim je 
radom prestala potreba, koji mora sad- 

' ržavati i ime radnika za čijim je radom 
prestala potreba te da je o tome pro
gramu odnosno o tome da je za njego
vim radom prestala potreba radnik 
obaviješten najmanje tri mjeseca prije 
realizacije programa, a to znači i naj
manje tri mjeseca prije prestanka nje
govog radnog odnosa.

Dokupiti se. dakle, može najviše 
pet godina staža ako radniku najviše 
toliko staža nedostaje za ostvarivanje 
prava na starosnu mirovinu. Prema to
me, radniku koji ispunjava uvjete za 
ostvarivanje prava na starosnu mirovi
nu, punu ili nepunu, ne može se doku- 

. piti staž. Kažimo koji su to uvjeti za 
ostvarivanje prava na starosnu mirovi- 
nu. Prema propisima o mirovinskom 
'i invalidskom osiguranju, osiguranik 
jmože ostvariti pravo na mirovinu: (1) 
i kada navrši 40 (muškarac) odnosno 35 
I (žena) godina mirovinskog staža, bez 
obzira na navršene godine života, (2) 
kada navrši 60 (muškarac) odnosno 55 

} (žena) godina života i najmanje 20 go
dina mirovinskog staža ili (3) kada na
vrši 65 (muškarac) odnosno 60 (žena) 
godina života i najmanje 15 godina sta
ža osiguranja. Drugim riječima, dokupi
ti se može staž, npr. muškarcu koji je 
(navršio 38 godina mirovinskog staža 
a mladi je od 60 godina života (treba 

i mu dokupiti dvije godine staža), muš
karcu koji je navršio 60 a mladi je od 

'65 godina života ali je navršio 16 godi
na mirovinskog staža (treba mu doku
piti 4 godine staža), muškarcu koji je 
navršio 65 godina života ali je navršio 
samo 14 godina staža osiguranja (tre
ba mu dokupiti 1 godinu staža). Slični 

I se primjeri mogu navesti i za žene. Na
suprot tome, muškarcu koji je navršio 
60 godina života i, recimo. 39 godina 
mirovinskog staža ne može se dokupiti 
ta jedna godina staža, zbog toga što 
cn i bez toga ispunjava uvjete za os
tvarivanje prava na (nepunu) starosnu 
mirovinu. Isto tako, treba naglasiti da 
se ne može dokupiti staž radniku koje
mu za ostvarivanje prava na mirovinu , 
nedostaje više od Del godina staža.

Kada u prijevremenu 
starosnu mirovinu?
Uzgred napomenimo, da je u Pri

jedlogu zakona o radnim odnosima, 
koji je bio i objavljen u »Delegatskom 
vjesniku-. bilo predviđeno da se radni
ku može dokupiti najviše do pet godi
na staža ako mu toliko nedostaje za 
ostvarivanje prava na punu starosnu 
mirovinu. Međutim, prilikom donošenja 
toga zakona prihvaćena je formulacija 
zakonske odredbe bez riječi -ounu- 
mirovinu.

Osiguranik može ostvariti pravo 
na prijevremenu starosnu mirovinu 
kada navrši najmanje 55 godina živo
ta i 35 godina mirovinskog staža 
— muškarac, odnosno kada navrši 
najmanje 50 godina života i najmanje 
30 godina mirovinskog staža — žena. 
Radniku kojemu radi ostvarivanja 
prava na prijevremenu mirovinu ne
dostaje do 5 godina staža može se 
taj staž dokupiti, ali samo uz izričiti 
pismeni pristanak radnika. Bez radm- 
kovog pristanka nema mogućnosti da 
se odluči o prestanku njegovog rad
nog odnosa uz dokup staža. Kada se 
radi o dokupu staža radi ostvarivanja 
prava na prijevremenu starosnu mirovi
nu (uz radnikov pristanak), onda su to 
slučajevi muškaraca koji su stari izme
đu 55 i 60 godina života a navršili su iz
među 30 i 35 godina mirovinskog staža 
ili slučajevi žena koje su stare između 
50 i 55 godina života a navršile su mi
rovinski staž između 25 do 30 godina.

Dokupiti staž radniku može samo 
organizacija odnosno poslodavac, 
a to ne može učiniti radnik sam za se- 
be.

Nema dokupa staža bez ostvariva
nja prava na mirovinu. Dakle, ne može 
se radniku dokupiti staž radi ostvariva
nja nekog budućeg prava na starosnu 
mirovinu.

Nakon donošenja programa osigu
ravanja prava radnicima za čijim je ra
dom prestala potreba, nadležni organ 
organizacije odnosno poslodavac, pre
ma našem mišljenju, treba donijeti od
luku o prestanku radnog odnosa radni
ka i o dokupu staža za onoliko vreme
na koliko mu nedostaje za ostvarivanje 
prava na starosnu mirovinu. Tom odlu
kom treba utvrditi točan dan kojim će 
radniku prestati radni odnos. To i zbog 
toga da bi se moglo utvrditi koliko je 
radnik navršio mirovinskog staža do 
toga dana i koliko mu još treba dokupi
ti staža radi ostvarivanja prava na sta
rosnu mirovinu. Prema našem mišlje
nju, između donošenja programa 
u organizaciji odnosno kod poslodav
ca i dana prestanka radnog odnosa 
radnika mora proći najmanje 3 mjese
ca. Normalno bi bilo da nadležni or
gan organizacije odnosno posloda

vac odluku o prestanku rada radnika 
donese neposredno poslije donoše
nja programa. U tom razdoblju, izme
đu donošenja odluke o prestanku 
radnog odnosa radnika i dana pre
stanka radnog odnosa radnika, rad
nik može osporavati odluku o pre
stanku radnog odnosa u organizaciji. 
Osim toga, u tom razdoblju potrebno 
je u odgovarajućem postupku kod 
službe SlZ-a mirovinskog i invalidskog 
osiguranja prethodno riješiti o dokupu 
staža radnika

Tko donosi odluku 
o pravu na mirovinu?
Radnik će. naime, nakon konač- 

nosti odluke o prestanku radnog od
nosa uz dokup staža radi ostvarivanja 
prava na starosnu mirovinu i odluke 
o dokupu staža, podnijeli nadležnoj 
područnoj službi mirovinskog i invalid
skog osiguranja zahtjev za dokup sta
ža. Uz te zahtjeve potrebno je priložiti, 
osim dokumentacije koja se inače pri
laže uz zahtjev za mirovinu, i konačnu 
odluku o prestanku radnog odnosa 
(koja treba da sadrži određeni dan pre
stanka radnog odnosa) i konačnu od
luku o dokupu staža Područna služba 
mirovinskog I invalidskog osiguranja će 
najprjje donijeti rješenje o dokupu staža 
radnika, pa kad ono postane konačno 
u upravnom postupku donijet će i rješenje 
o priznanju prava na mirovinu radniku. I još 
nešto, da bi se donijelo rješenje o prizna
nju prava na starosnu mirovinu nužno je da 
je prethodno organizacija odnosno pošlo 
davač uplatila u cijelosti (dakle, ne u obro
cima) doprinos za dokupljeni staž. U slu
čaju da radna organizacija odnosno 
poslodavac odbije uplatili čitav dopri
nos za dokupljeni staž, područna služ
ba će odbiti zahtjev radnika za prizna
nje prava na mirovinu uz dokup staža.

Skupština SlZ-a mirovinskog i inva
lidskog osiguranja radnika Hrvatske, 
na sjednici od 29. svibnja 1990. donije
la je Odluku o uvjetima, načinu i visini 
doprinosa za dokup staža osiguranja 
radnika za čijim je radom prestala po
treba zbog tehnoloških, organizacij
skih i drugih unapređenja i kada je po
krenut postupak za sanaciju ili otvoren 
postupak za prestanak organizacije. 
Prema toj Odluci, doprinos za dokup 
staža osiguranja utvrđuje se prema 
spolu, godinama života radnika u tre
nutku stjecanja prava na mirovinu, mi
rovinskoj osnovici, svoti starosne mi
rovine ili prijevremene starosne mirovi
ne. vjerovatnom trajanju života i broju 
godina, mjeseci i dana staža osigura
nja koji se dokupljuje te doprinosa koji 
se plaćaju na mirovine. Radi izračuna
vanja doprinosa za dokup staža po
trebno je u svakom slučaju uivrditi mi
rovinsku osnovicu radnika kojemu se 
dokupljuje staž. Vjerovatno trajanje ži
vota utvrđuje £3 prema službenim i ob-
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PRIVREDNI BAROMETAR

Povećani 
životni troškovi

INDUSTRIJSKA 
PROIZVODNJA

U četiri mjeseca ove godine in
dustrijska proizvodnja bilježi pad 
od 7,7 posto u odnosu na isto raz
doblje prošle godine. Međutim, 
u odnosu na ožujak evidentno je 
povećanje od 2.9 posto

Čak osam industrijskih grana 
bilježi proizvodni pad: proizvodnja 
građevinskog materijala (73 po
sto). prerada kemijskih proizvoda 
(32.8 posto), proizvodnja gotovih 
tekstilnin proizvoda (31,7 posto', 
te proizvodnja finalnih proizvoda 
od drveta. proizvodnja kamena 
šljunka i pijeska, proizvodnja pre
hrambenih proizvoda, brodograd
nja i proizvodnja obojenih metala.

Najveći rast proizvodnje, sa fra
pantnih 3294 posto zabilježen je 

kod elektroprivrede, zatim u gra
fičkoj djelatnosti (!?) za 192,7 po
sto, dok metaloprerađivačka dje
latnost. crna metalurgija, prerada 
obojenih metala i prerada neme- 
talnih minerala bilježe znatno niži 
porast (od 6 do 18.4 posto).

Ohrabrujuće je to (ako zane
marimo proizvodni pad. jer jedno 
uvjetuje drugo) da su zalihe indus
trijskih proizvoda u travnju, u od
nosu na ožujak opale za 4.9 posto.

ZAPOSLENOST
U travnju ove godine u šiben

skoj je općini bilo 2 posto manje 
zaposlenih nego u istom mjesecu 
1989. i istodobno 0,2 posto više 
nego u ožujku 1990. U društve
nom sektoru bilo je, naime, 26.467 
radnika.

Nešto je viši postotak smanje
nja zaposlenosti u privrednim dje
latnostima. dok je u izvanprivred- 
nim 0,9 posto više zaposlenih 
u odnosu na travanj prošle godi-

OSOBNI DOHOCI

Prosječni mjesečni osobni do
hoci zaposlenih u društvenom 
sektoru iznosili su u ožujku 3940 
konv. dinara (24,6 posto više u od
nosu na veljaču 1990.), ili čak 2138 
posto više nego u ožujku 1989. 
Zanimljivo je da je prosjek osob
nih dohodaka bio viši kod izvan- 
privrednih (4854 konv. din) nego 
kod privrednih (3759 din) djelat
nosti.

Najveću stopu rasta prosječnih 
osobnih dohodaka bilježi oblast 
poljoprivrede (80.3 posto), a najni
žu oblast vodoprivrede (2,9 po
sto).

PROMET I VEZE
U odnosu na travanj prošle go

dine poduzeće iz oblasti prometa 
i veza bilježi porast od 58,9 posto, 
dok je u odnosu na ožujak ove go
dine porast nešto niži — 24 posto.

Najviši porast bilježi pomorski pri
jevoz. te PTT promet, dok je kod 
lučkog pretovara i cestovnog pri
jevoza ostvaren pad od 2.8 posto.

TURISTIČKI PROMET
U travnju ove’ godine u Šibeni

ku je boravilo 14.316 posjetilaca 
(6903 domaćih i 7413 inozemnih), 
to je za 195,4 posto više nego 
u ožujku ove godine, odnosno za 
40,9 posto više nego u travnju 
prošle godine.

RIBARSTVO
Ulov morske ribe slabiji je nego 

u istom razdoblju prošle godine 
(travanj) za 7,2 posto, ali je u od
nosu na prethodni ovogodišnji 
mjesec povećan za 58 posto. Ina
če. znatno je veći porast ulova za
bilježen u društvenom nego u pri
vatnom sektoru.

CIJENE I TROŠKOVI 
. ŽIVOTA

Cijene na malo porasle su od 
travnja prošle do istog mjeseca 
ove godine čak za 2137 posto, 
a prkoseći mjerama Savezne vlade 
ostvarile su porast i u odnosu na 
ožujak ove godine za 3.6 posto.

Nešto je viši porast cijena in
dustrijskih proizvoda (2.275 po
sto) i još viši ugostiteljskih usluga 
(2655 posto).

Ne čudi onda da su i troškovi 
života, u odnosu na prošlogodišnji 
travanj, povećani za 2209 posto.

D.Š.

INDUSTRIJA I TURIZAM

Kapital, naravno, »trci«
za profitom
Godinama negirajući jedno drugom postojanje na istom tlu, 
Industrija i turizam, čini se, konačno pronalaze iste Interes
ne sfere. Jedni (pametno) oplođuju kapital, a drugi se koris
te prirodnim darovima. Tražeći vlastite interese, ‘Pak, 
ostaje (u vidu akumulacije) u krugu čiji je zajednlćkl naziv
nik — privreda

ENORMNO 
OPTEREĆENA 

PRIVREDA

ULAGANJE 
U PROFITABILNE 

PROGRAME
- Marina -Tribunj- bit će financirana 

kroz osnivanje dioničkog društva, kao po
sebne pravne osobe sa sjedištem u Šibeni
ku - ističe Joso Šupe, direktor ACY-jeve 
marine. Svojevrsna novina u osnivanju dio
ničkog društva je to što su njegovi članovi, 
uz spomenula poduzeća i sami mještani Tri- 
bunja sa ulogom od 3 milijuna DEM. koji će 
od sada, umjesto u poslovnoj banci uz niže 
kamate svoj ulog imati u marini -Tribunj- 
i zahvaljujući dividendi ostvarivati veći iznos 
od godišnjih kamata poslovne banke, uz niz 
drugih efekata (zapošljavanje mještana 
i sveukupnu potrošnju nautičara koja je čak 
tri puta viša od potrošnje hotelskog gosta).

šibenske općine gotovo i ne treba sumnjati. 
-Zeleni-, stoga, mogu samo pozelenjeti još 
više, jer, evo. i Zakon o oslobađanju poreza 
i doprinosa iz dohotka, očito, -ide na ruku- 
upravo takvim investicijskim programima (za 
Isti takav program — marina u Podsolar- 
skom. Dijela obveza iz dohotka oslobođeni 
su -TLM- i -Dane Rončević-). Da je dobro
došao i TEF-u ne treba sumnjali.

DEFINITIVNO OSTATI
NA FEROLEGURAMA 

NIJE RJEŠENJE

Trebalo je vremena da se privredni kapi
tal -oslobodi* (sve manje jasnih) ciljeva do
govorne ekonomije i -krene- tamo gdje je 
prolilabilnost veća Tako i priče o rastereće- ■ 
nju privrede (otkrivajući istodobno i njeno 
enormno opterećenje) poprimaju sve jasnije 
naznake (za sada. doduše zahvaljujući sa- 
rno nekolicini privremenih odluka saborskog 
Izvršnog vijeća), a ponegdje se pretvaraju 
u realnost Na putu dobrog spoja industrije 
i turizma, zahvaljujući netom oslobođenom 
kapitalu (na bazi odluke Izvršnog vijeća Sa
bora o oslobađanju dijela obveza iz dohotka 
za poduzeća koja u roku od jedne godine 
realiziraju ekonomičan i profitabilan investi
cijski program), nakon -Dane Ronćevića-, 
Tvornice lakih metala -Boris Kidnc- i nekih 
rtnmih uđi In i tihnnski TEF On će. naime izgradnju još četiri) postojeći resursi nisu ni-

— Ovo je zgodan način financiranja no
vih programa i mogućnost za oplodnju kapi
tala. istakao je Petar Rajevič. direktor TEF-a. 
Definitivno ostati na ferolegurama nije rješe
nje. a s obzirom na komparativne prednosti 
šibenske općine najbolja prilika za -opleme
njivanje- kapitala upravo je turizam. Naime, 
proizvodnja i plasman ferolegura u TEF-u ni
je ono što ,e bila u prošloj godini kada su 
svjetske cijene ferolegura bile gotovo fan
tastične. u odnosu na realtivno jeftine sirovi
ne, dok je u ovoj godini situacija obrnuta 
i veoma teška. Još izrazitiji su problemi 
u plasmanu elektroda (99 posto proizvodnje 
realizira se na domaćem tržištu), jer se upra
vo tu očituje sva problematika domaćeg po
slovanja Naime, nije u pitanju sama realiza
cija na domaćem tržištu nego kakva-takva 
sigurnost u naplati robe. Pošlo je ona sve 
problematičnija.proizvodrii kapaciteti su sla
bo iskorišteni, a sve je prisutnija I konkuren
cija. posebno u proizvodnji grafitnih elektro
da. vrlo često i nelojalna (velike količine ovih 
proizvoda iz Poljske po domicilnim cijena
ma. dok su TEF-ove cijene, zbog kvalitete 
proizvoda, inače najtraženijih na američkom
tržištu, na razmi svjetskih). Stoga, predstoji

580 VEZOVA 
U TRIBUNJSKOJ 

MARINI



Z. Ostović

■ »OKUPACIJA«Osječanitur^ 
(raz)gradili 
»Školjić« »Sa«
•••••••••••••••••••••••••••••••••••

Godinama predano građen ugled 
jrističkog naselja »Lovišća« ali i nje- 
ova vlasnika, poduzeća »Školjić« na- 
rizen je preko noći. Bruka je pukla 
nda kada je to najmanje trebalo 
- kada su novoizgrađeni apartmani 
uvali Lovišća trebali biti otvoreni i pri- 
liti prve goste koji su međutim polju- 
ili vrata ... Umjesto gostiju apartmane 
u zaposjeli radnici osiječkog poduze- 
a -Tehnikabeton- koji su ih i gradili, 
e zbog toga da bi nakon višemjeseč- 
og gotovo danonoćnog rada bar na 
ratko uživali u djelu ruku svojih već 
Dog sasvim drugih razloga — zbog 
“rašČišćenih računa s varaždinskim 
(oningom« koji je radio kompletni in- 
»njering naselja -Lovišća« i kao svog 
joperanta zaposlio »Tehnikabeton« 
izvođenju radova. Dok se računi ne 
iplate odbili su »Školjiću« uručiti klju- 
jve novoizgrađenih apartmana i za-

u dospjelim situacijama ali i revaloriza- 
cijskim kamatama plaćanje kojih je re
gulirano — kaže Ostović — međusob
nim ugovorom. Prema potpisanom 
ugovoru bilo je određeno da -Tehnika
beton« financira sa 80 posto gradnju 
robnim kreditima, za što su digli kredit 
kod Osiječke banke. Oni naglašavaju 
da nije riječ o avansu već o robnom 
kreditu koji je dat za gradnju ovog ob
jekta. Problem je nastao kada je -Ko- 
ning- trebao platiti preostalih dvadeset 
posto iz tekućih sredstava. Isplaćiva
nje je prestalo što znači, nastavlja Os
tović — da je apartmane »Tehnikabe- 
ton« izgradila svojim sredstvima, a do
spjele situacije nisu izmirene. Najspor
nije su revalorizacijske kamate od 12 
milijuna dinara koje »Koning« ne pri
zna. Zbog svega toga pedesetak radni
ka -Tehnikabetona« su kategorični 
u tomu da neće napustiti niti predati 
apartmane dok se dugovanje ne pod
miri jer o tim sredstvima navodno ovisi 
sudbina njihove firme jer će, ako ta 
sredstva ne naplati propasti.

Drugi sudionik ovog spora, varaž
dinski »Koning« bez ikakvog sentimen-

D Pirija

u -Lovišću- sadržava i to da -Koning- 
kreditira »Slobodnu plovidbu«, odnos
no -Školjić«, koji su do sada uplatili 20 
posto avansa barem kako kažu u -Ko- 
ningu- No to za nastali spor nije bitno. 
Bitno je da se -Tehnikabeton- i -Ko
ning- nisu uspjeli sporazumjeti, da sta
tus qvo traje već više od tjedan dana, 
da su gosti već pristigli i da ne mogu 
u apartmane a da u svemu tome, dok 
ta dva poduzeća vode rat stradava 
treći ni kriv ni dužan — -školjić- i nje
gov -image- No. njegov direktor Dra
go Pirija i u svemu tomu nakon, ipak 
nekoliko neprospavanih noći i valjda 
nekoliko kilograma težine manje, zrači 
optimizmom.

— Za nas tu problema nema M< 
smo uredno investiciju prijavili SDK 
i kompletan iznos uplatili -Konmgu- iz 
Varaždina. A on je izvođenje radova
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Kamo s privatnim čamcima?

Furnaža kao
rješenje

Uređenjem mandalinske lučice za sve više / više čamaca u pri
vatnim rukama, problem s vezovima u gradu bio bi otklonjen 
ta duže vrijeme_______________________________________________

Kupili ste brod plativši ga -masno**, ali veza 
nemate, niti ste u prilici dobiti ga tek tako 
na gradskom području Ono što možete 
napraviti, jest da čekate izlazak nekoga 

drugog na more i naprosto mu ugrabite prazno 
mjesto Taj se ne b« tmao kome žaliti, jer je sto* 
posto tu bio vezan ilegalno, a ako i »ma kakav 
-papir- to može b»t< samo stan ne važeći doku
ment Naravno s»stem je -sjaši da uzjašem- 
- uzurpator javnog pomorskog dobra-, sada je 
netko drug« i mšta se ne mijenja Od Oba’e oslo
bođenja preko Obale paun omiadmaca pa sve 
do Doca obala s privezanim čamcima u biti je is- 
privatiziran prostor a vezovi nasljedna kategorija 
Nitko naime, tvrdi Milo Panjkota tajnik SlZ-a za 
ma>e luke i lučice nema obnovljene zantjevc 
i ugovore za korištenje Pa čak mti vezovi koje 
-imaju- sportski klubovi -Krka- i -Val- Naime, za 
irorštenje veza treba se obratiti imovinsko-prav
noj službi u operni Kada se dobije pravo konšte- 
n»a onda korisnik uređuje odnose, prostor, te 
diktira uvjete ponašanja obično na dvadeset go
dina Sve to rezultiralo je na kraju potpunim zagu
šenjem Obale oslobođenja i Obale pahh omiadi- 
iaca koje se sada ne mogu konstiti za pnvez 
stranih jahti ih domaćih brodova u tranzitu, a da 
••e o lošoj sigurnosti čamaca na tim mjestima i ne 
govon U svakom slučaju dobra potka za razmiš- 
’janje i potvrda da nismo pravi -slani- grad već 
duboko ukonjenje*«« u Donje Polje Primjen a dru* 
g*h gradova. rec*'»o Splita u kojima su ti odnosi 
'jesen- uzorno su i nit-vodilja u razrješenju 
-šibenskih vezova- pa se može reci da vrijeme 
u kojemu su standardi lučica sve zahtjevniji dola-

U posljednjim desetljećima Šibenik je tako 
ostao jedini na obali s potpunom zbrkom u sluča
ju smještaja čamaca Sve to. ponukalo je SIZ za 
izgradnju malih luka i lučica da regulacijom man-

SIZ za male luke i lučice ćak 90 po »to iz fonda od
vaja za osnovnu djelatnost, a to je održavanje i izgrad
nja komunalne infrastrukti e na javnom pomorskom 
dobru kao i građevinskih objekata na moru Dakle, 
itaino održavanje najugroženijih obala, lučkih svjetala 
koja su pnje nekoliko godina modernizirana a u planu 
je i označavanje najkritičnijih plićina opasnih za plovid
bu. Od početka godine pa na ovamo, SIZ je sanirao 
obalu JNA u dužini od 10 metara, u Betini je u toku sa
nacija obale, u uvali Sićenica na Jadriji sagrađeno je 
60 metara obalnog zida za privez čamaca Gradilišta 
su još i u Tribunju. Jezerima. Prvić Luci i u Vodicama, 
a financijskom pomoći obuhvaćeni su i Jadrtovac, Gre- 
baštica. Zaton, Jezera i Tijesno.

dalmske uvale Furnaža osigura kvalitetno mjesto 
za 600-700 čamaca u moru Tim b* problem uže 
gradske jezgre bio rješen za duže vrijeme. A pa
ralelno s izgradnjom Furnaže uređivah bi se po
stojeća mjesta za pnvez i tražila nr»va

SIZ-u za male luke Hučice investiranje u ova- 
kuve objekte nije u djelatnosti, ali. kako govori 
Panjkota. -bit ćemo inicijator projektnog progra
ma nastojat ćemo pronaći investitora, a i pratit 
ćemo projekt vlastitim novčanim učešćem,- Nosi
lac lučice u Furnaži bit će najvjerojatnije neko

DRNIŠKA PANORAMA

Niske stanarine 
u žitnim poljima

Piše: Slobodan GRUBAČ

S
redinom prošlog tjedna Drniš je proslavio Dan 
žitnih polja u Dalmaciji, koji so eto jedanaestu 
godinu Održao u Drnišu. Organiziranje sveča
nosti pomogli su drniško '•Vinogradarstvo- 

(radna jedinica -Dalmacljavlno- iz Splita), Zadružni sa
vez Dalmacije, Privredna komora Dalmacije. Poljopriv
redna zadruga »Promlna- Oklaj, »Žito-zajodnica- Za
greb, INA Iz Kutine, to »Mosopromet- Iz Sputa. Vrhun
ski stručnjaci Iz Instituta održali su prodavanja I susre
ta s poljopr/vrodnlclma, pa so govorilo o pšenici, ječ
mu, kukuruzu I zobi, te obišli njive I posjetili Mauzolej 
Ivana Meštrovlća Svakako, ovakvo svečanost! i susre
te treba poželjeti i pozdraviti. ali nas najviše raduje da 
je više obrađenih njiva nego prošle godine.

Irlotbt o IMu I radu doktora
tu iR7đ n Vi ISU! uaodno je Iznenadilo Drnlšano

•••••••••••••••••••• 
Zbog čega bez vode?

U ovome trenutku. Furnaža je neracionalno 
iskorištena. Uz to. nema ni najosnovnijih komu
nalnih elemenata, pa tako ni vode, zbog čega 
mnogi vlasnici čamaca prosvjeduju. Panjkota 
kaže da je nedostatak novca osnovni razlog. 
Naime, kako je namjeravano, vodovodna cijev 
trebala je biti dovedena do dizalice za brodove. 
Prema projektu, trasa vodnog priključka uopće 
neće ići u tom pravcu, pa bi sadašnje postavlja
nje. a već za godinu dana, kada počne uređenje 
uvale, mijenjanje instalacije, bilo neisplativo 
i vrlo skupo.
•••••••••••••••••••• 

sportsko društvo, i kako se napominje, namjera 
će biti da budućim korisnicima cijena bude pri
stupačna. Još nije izvjesno, ali će se. kada pro
gram krene, priključiti vjerojatno i još netko iz pri
vrede općine tko će inicijativu novčano podržati. 
U svakom slučaju, u vrijednosti do 70 posto 
u Furnažu će uložiti budući korisnici vezova. 
S modernim standardima ova bi lučica trebala 
imati radionice za opravak brodova, klupske pro
storije. a svaki vez priključak na vodu i struju. 
A svaki od navedenih prostora za uslužne djelat
nosti bio bi iznajmljen ili prodan zainteresiranim. 
I na kraju, kada bi sve to trebalo biti ostvareno? 
Zasad je problem parking-mjesto kojega u Man- 
danni koristi vojska U tome će ovome projektu 
uvelike morati pomoći Skupština općine, a kako 
govori Panjkota. »ovoj će SIZ i dalje, koliko bude 
u mogućnosti podržavati uređenje Furnaže i na 
taj način nastojati cijene budućih vezova svesti 
u što pristupačnije okvire Jer, sadašnja nemo
gućnost dobivanja veza u već postojećem nere
du ne smije se i dalje nastaviti.«

B PERIŠA 
(Snimio: V POLIĆ)

Istaknuli liječnik, književnik, novinar I rudarski podu
zetnik svojim je četrdesetogodišnjim življenjem u Drni
šu ostavio nolzbrlsiv trag. Autor je dviju knjiga kratkih 
pripovijedaka i meditativne prozo. Drugovao je 
s mnoštvom književnika svoga vremena, bio prijatelj 
Ivana Moštrovlča I drn.Božidara Adžljo. Valja zabilježiti 
da je i ova Izložba autorstvo kustosa prof. Dušana 
Raškoviča, to da njegovim zalaganjem Muzej drniške 
krajino postajo novo kulturno žarište u Drnišu.

Zabilježimo do će stanarina od 1 srpnja poskupiti 
deset puta, pa će četvorni metar stana dobiti cijenu od 
2 dinara Mada je ovo poskupljenje naoko značajno 
i u postotku Iznosi tisuću posto — najskuplja stanari
na Iznosit će tok 156 dinara u najnovijoj novogradnji so 
najviše kvadrata! Stanarina u starijim zgradama još je 
• ivi jok smiješno niska, pa ni ovakvo povećanje noće ni
šta značiti u blagajni stambeno komunalne zajednico.

ZABLAĆE

Vozeći se cestom prema »Solarisu« i Za- 
biaću teško je svaki put nanovo i s jedna
kim čuđenjem ne primijetiti urese uz sam 
rub ceste: postepenost rasta standarda 

našeg svijeta ogleda se tu u odbačenim šted
njacima. svim mogućim vrstama madraca, leža
jeva. ah i građevinskog materijala -Bolji život" 
postao nam je tako i osobnom kartom koje se 
treba stidjeti Put do »hotela sunca-, popločan 
bezobzirnom devastacijom i popraćen dugogo
dišnjom nemoći (ne)odgovornih, odmah na po
četku pruža strancu, ni krivu ni dužnu, mnoštvo 
informacija koje se mogu sabiti u osnovnu kon
stataciju: -Ovdje mi je dakle, dozvoljeno sve 
što nije kod kuće’- E. pa sretno ljetovanje.

Uz obale Solina ta je slika drastično ugrože
nog okoliša najupečatljivija. Sama jezera, neka
da povezana s morem i bivša bogata, prirodna 
ribogojilišta, s izgradnjom -Solarisa«. što je po
remetila prirodne spojeve s morem — sve više 
tek su beživotne baruštine u kojima su komarči 
jedino što leti.

Smještajući im daljnju sudbinu u buduć
nost. već duže godina postoje razmišljanja ka
ko bi na tome mjestu, nakon nasipanja. trebala 
nastati jedna od najboljih motorističkih pista, 
prava meka dvotočkašima i ozbiljna konkuren-

Ž. Aieksa

Svega
preko 
glave

-Može H netko u Zobtaću raditi što ga je volja, mimo zakona I općinsku 
odluka?- — pitaju so u mjestu kojo je Izglasalo -otcjepljenje- od Šibenika

čija Grobniku. Pri tome su se. barem zasad, sla
bo čuli glasovi onih koji su za revitalizaciju -sla
nih jezera- i njihovu ekološki prihvatljiviju na
mjenu Možda još mutiraju, ali se iskreno nad
am. da će se. kada Soline »dođu na red«, preto- 
voriti u glasne basove za zaštitu. Sve u svemu, 
vožnja do Zablaća može biti odličan šlagvort za 
razmišljanje o pruteklom Programu uređenja 
grada koji je -zaboravio« da je stvarnost opisa
na proteklim recima svega na četiri kilometra od 
općine.

Utisnuto negdje između svega toga, živi Za- 
blaće U posljednje vrijeme sve življe i življe 
u vlastitim zahtjevima, a godinama se teško bilo 
oteti dojmu kako ovo selo »privremenosti- iz
među života ovdje i u New Yorku ili povratka 
s američkom mirovinom, u biti i ne želi nikakve 
promjene Međutim, valjda se i želja za tim nije 
mogla izreći u donedavnom političkom okolišu, 
pa je u svojevremenom trendu »bunta- i Zabla- 
će izrazilo zahtjev za izlaskom iz okrilja Šibenika 
kojemu je. kao gradska mjesna zajednica prije 
nekoliko godina bilo priDojeno I naravno, repli
ke iz općine bile su u smislu »da Zablaće želi 
blokirati razvoj Šibenika, kako mjesto propušta 
veliku šansu...« Željko Aieksa. član Skupštine 
Mjesne zajednice, koja je. inače, pred biranjem 
novoga rukovodstva, ponavlja još jednom da je 
mjesto pripajanjem gradu izgubilo identitet, i da 
želi biti samostalno naselje. »Ako se Šibenik 
u budućnosti fizički približi Zablaću. normalno 
je da će i ono postati sastavni dio grada, ali. 
u tom slučaju, zahtijevamo da nam se zemlja 
plati po stvarnim, tržišnim cijenama.« Nedosta
tak provedbenog urbanističkog plana blokirao 
je ovdje svaku gradnju, već godinu dana, pa se 
dio zahtjeva odnosi i na skidanje zabrane, a tra
že se i izmjene GUP-a za prostor od kuće Ivana 
Grando pa do ulice Gaja, te uz obalu, između 
Zablaća i -Solansa« Na tome prostoru, kojega 
planovi predviđaju kao zeleni pojas, postoji nai
me. velik interes Iseljenika i samih mještana za 
izgradnju turističkih objekata. »Mislimo da su ti 
zahtjevi sasvim realni« — kaže Aieksa.

Razočaranja su potakla još više i dva svježa 

zablaćka »slučaja« U prvome je riječ o tome da 
je jedan novodoseljem stanovnik vrlo brzo is
poslovao da se u mjestu prošire granice grad
nje za vlastitu potrebu prilikom posredovanja 
u prodaji zemlje nasuprot činjenici da sami Za- 
blaćani. u posljednjih dvadeset godina nikako 
nisu mogli riješiti problem razvoja i proširenja 
građevinske zone za individualnu gradnju. Kako 
navodi Aieksa. tome su -kumovali« rukovodioci 
Zavoda za urbanizam, -a rukovodstvo općino 
(sada već bivše, op. pis.) neka bude sram da na 
legalne zahtjeve ovo mjesne zajednico nisu dali 
nikakvo odgovore »U drugome je slučaju, kaže

Ovdje će biti u toče no 7000 I nafte

Aieksa »bezobzirna uzurpacija društenog zem
ljišta- Nije usamljena i svugdje je prisutna, ali je 
u Zablaću rezultirala peticijom Izvršnom vijeću 
Općine sa 141 potpisom početkom travnja ove 
godine i u kojoj se. u slučaju ostvarenja bes
pravne gradnje na tome dijelu zemljišta tražila 
odgovornost Vinka Jurkovića. Ljiljane Uzunović 
i Ljiljane Giljanović iz općine, te Petra Kerića. di
rektora Oš -Maršal Tito«.

Lijep primjer, kako se i što se sve može ura
diti kada država nije pravna. Još lani, naime, na 
Savjetu i Skupštini Mjesne zajednice raspravlja
lo se o zahtjevu Tomislava Protege, privatnog 
poduzetnika da na društvenom zemljištu, u dvo
rištu nekadašnje mjesne Škole, ugradi spremnik 
za gorivo zapremnine 7 tisuća litara. Aieksa je. 
kako kaže, odmah reagirao rekavši da je riječ 
o društvenom zemljištu i da Mjesna zajednica 
s time nema ništa. Ipak se glasalo o suglasnos
ti. i to bez kvoruma, pa je odluka kasnije konci
pirana kao odobrenje kojim se dozvoljava po
stavljanje rezervoara. Međutim, nešto poslije. 5. 
studenoga Zbor mještana odlučio je da Skup
ština takvu, najblaže rečeno, smiješnu odluku 
poništi, a reagirali su i -Solaris« i škola, jer je 
CŠ »Maršal Tito« dala u zakup hotelijerima 
zgradu škole u kojoj više nema nastave, za 
ugostiteljsku djelatnost na 20 godina. Sedmog 
listopada, dakle mjesec dana prije toga, već je 
građevinski inspektor zabranio svake radove na 
spomeniku, a na tome dokumentu je i potpis 
sada već bespravnog graditelja. Kasnije je po
kušavao dokazivati kako je taj teren, tik uz nje
gov posjed, također njegovo vlasništvo, ali je 
kako kaže Aieksa. vrlo brzo dokazano ono što 
Zablaćani znaju već 300 godina: teren na koje
mu je tank sada je u društvenom vlasništvu, 
a još prije bio je u općinskom. Dokazali su to 
geometri snimanjem čestice, a usprkos dvjema 
intervencijama SUP-a, spremnik je ipak postav
ljen, i to onda, govori Aieksa. -kada je bilo iz
vjesno da će staru vlast zamijeniti nova.« U sva
kom slučaju, na uviđaju je bio i javni prevobrani- 
lac. Mjesto je od toga već diglo ruke pomirivši 
se s bezvlašćem. a Aieksa napominje da nitko 
ne bi imao ništa protiv spremnika da ga je bilo 
tko uradio »na svome«. Ovako, postavljen goto
vo u same temelje školske zgrade, samo je 
••dokaz kako po Zablaću svatko može vršljati 
kako ga je volja, dok je njima općina svojevre
meno uzimala zemlju ili je plaćala po bagatelnim 
cijenama, a sada ne mogu graditi niti na onome 
što je njihovo«. U ovome trenutku još nema go
riva. ali su »tankovi« Zablaćana očito, prepuni. 
I to je dio zablaćke svakodnevice.

B. PERIŠA

(Snimio: V. POUĆ)



U ZRCALU
— Pa ne znam, što bih o tome re

kao. Nekih većih problema nema no 
ipak mi se čini da se nešto dešava, šio 
je uzrok ne znam. Recimo, po prvi put 
do sada djeca iz Čiste Velike su na. 
kraju školske godine priredili oproštaj
nu zakusku sama i na nju su pozvali 
samo neke nastavnike. Ne znam stvar- ■ 
no da II je u pitanju samo nezadovolj-| 
Stvo ocjenama, ona sporna događanja• 
oko izbora direktora škole ili pak nešto I 
treće. Samo činjenica je da su tek sut
radan ostali djeci organizirali zakusku 
jer na njihovu nisu bili pozvani.

Da se određena napetost u ovom I 
višenacionalnom okružju, pod utjeca
jem aktualnih previranja, osjeća ne ne
giraju niti ostali mještani s kojima smo 
pričali ali odbijaju sve navode iz spor
nog novinskog članka. Odbijaju i svaku

Netko se zaista ružno i nepošte
no pokušao poigrati stanovnici
ma sela Čiste Male. Toga su 

svjesni i oni sami i nije im svjedno... 
Nemir, zabrinutost i ogorčenje iznena
da su se uselili u posve miran i pomalo 
idiličan život mještana Čiste Male koje 
izgleda mnogo više od politike zanima 
vremenska prognoza i sudbina usjeva 
a najveća mjesna briga im je kako do 
sela dovesti prijeko potrebnu vodu. No 
bio je potreban samo jedan članak 
u »Ekspres politici« da ovo selo uđe 
u žižu aktualnih političkih zbivanja 
s nacionalističkim predznakom, a da 
potom taj članak prenese »Slobodna 
Dalmacija« i Čistu Malu učini i medijski 
atraktivnom. Nije niti čudo jer u članku 
je izneseno niz teških optužbi za koje 
je potrebno tražiti objašnjenje. On obi
luje nizom bombastičnih opisa teškog 
života stanovnika Čiste Male odnosno 
tamošnjih 150 srpskih domaćinstava 
koji su navodno meta terorističkih na
pada, koja su ugrožena razbuktava
njem nacionalističke vatre na šiben
skoj rivijeri. »Provokacije i teroristički 
napadi na 150 domaćinstava u Čistoj 
Maloj traju već mjesecima«, stoji u tom 
napisu. Nakon toga slijede i tvrdnje da 
je mjesto meta napada proustaških 
mladića iz okolnih sela Lađevaca, 
Krkovića i Čiste Velike, navode se i pri
mjeri podmetanja plastičnih bombi na
pada na mještane, uvođenje noćnih 
straža u selo i na kraju da se mještane 
primorava da se isele sa svojih vjekov
nih ognjišta. Spominje se i navodno 
namjerno zapostavljanje Čiste Male od 
strane šibenske općine i susjednih Vo
dica i tako redom... Krenusmo tragom 
tog članka, u Čistu Malu tu dvadesetak 
kilometara od Šibenika gdje bi se sve 
to trebalo događati a mi pojma nema
mo! Od samog početka, opterećeni 
teškim navodima iz teksta, tražimo mo
guće potvrde te »nacionalistički zapa
ljene atmosfere« zapostavljenosti i ug
roženosti. Cesta koja do ovog sela vo
di međutim sasvim je solidna. Dubroo- 
čuvana asfaltna traka, puno bolja i od 
nekih važnijih prometnica. Selo pro
strano, kuće višekatnice, u centru je 
benzinska crpka koju baš ne nalazimo 
u svakom selu. Saznajemo da imaju 
i osmogodišnju školu, ambulantu, tele
fone a nedostaje im jedino voda... Ka
da smo kao stranci banuli u selo u vri
jeme poslijepodnevne fieste, naoruža
ni fotoaparatima, mještanima je odmah 
bila jasna naša namjera, znali su što 
smo došli. Ali nepovjerenja ili pak iz
bjegavanja razgovora s nama, nije bilo. 
— Došli ste sigurno zbog onog nesret
nog članka — pita nas ljubazni doma
ćin Marko Vukša i poziva u kuću. 
— Odmah vam kažem da su sve to la
ži, kategoričan je. Nitko od nas u ovom 
selu s tim nema nikakve veze, niti smo 
ikome davali izjave niti je itko kod nas 
iz »Ekspres politike« bio. Ja ne znam 
odakle im sve to. Taj članak je odmah 
unio nemir među nas u selu, pričao 
sam s mnogim mještanima i svi se ču
de. Ne mogu doći k sebi.

— Znači, niste meta nikakvog tero
riziranja proustaških mladića, niste ug
roženi od susjeda?

— Ni govora. Živimo odvajkada 
u miru s našim susjedima iz okolnih, 
katoličkih sela. Međusobno se druži
mo, posjećujemo, imamo polja jedni 
do drugih, iste nas brige more. Istina 
u posljednje je vrijeme bilo nekoliko 
neugodnih ^ogađaja u selu. Bačene su 
dvije plast'ine bombe a napadnut je 
i jedan mještanin. Međutim, do danas 
ne znamo tko ie to oočinio. To s bom-

• •J TRAGOM »NOVINSKOG« NAPISA O NAVODNOJ UGROŽENOSTI •
• SRBA U ČISTOJ MALOJ• •

I Tko to tamo I• •

I muti Čistu Malu? l• __________ • 
•____________________________ •
••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••

no je što SUP do danas nije otkrio po
činitelja. ili nas o tome nije obavijestio. 
Ja zbog toga njih najviše krivim. Ovakc 
se mogu plesti svakakve priče. Ali jć 
mislim da to nije učinio nitko niti iz na
šeg sela niti iz susjednih sela. Ima još 
poneka sitnica, desi se neki eksces 
u krčmi ali sve su to sitne provokacije, 
malo pod utjecajem alkohola malo pod 
utjecajem ove naše situacije u zemlji. 
Ali to se nikako ne bi trebalo preuveli
čavati ne treba tome pridavati važnost. 
Ovdje nas nitko niti ugrožava niti napa
da. nismo u nikakvoj opasnosti, sa svi
ma živimo u miru. Ono što je u onom 
članku napisano su sve same laži. Mi 
se ne slažemo niti s tvrdnjom da srne 
zapostavljeni. Pa jedno smo od najbo
gatijih sela u okolici. Imamo cestu, am
bulantu. školu. U svemu tome pomogla 
nam je i naša općina a nešto smo na
pravili i sami. Uostalom, kao i u svim 
drugim selima. Nije mi jasno otkud one 
neistine o našem odnosu s Vodičani- 
ma. Pa upravo zahvaljujući doktoru 
Marijanu Periši iz njihove zdravstvene 
stanice i avojici naših mještana dobili' 
smo svoju ambulantu. Ne znam što vi
še reći. Da mi je Sć.mo znati tko je onaj 
članak napisao, i na osnovi čega kad 
nitko od nas nije davao izjave? Mi po
malo sumnjamo jedino na neke naše 
mještane koji su odavno otišli za po
slom u Beograd. Možda su oni nešto 
govorili.

U neistinitost članka i svih navoda' 
u njemu uvjerava nas i Nikica Maćak.

Čista Mala je selo s oko 
sedam stotina stanovnika naj
većim dijelom srpske nacio
nalnosti. Oni žive većinom od 
poljoprivrede i stočarstva 
a neki uz to rade I u poduzeći
ma u Šibeniku kojem, kako ka
žu, najvećim dijelom gravitira- 
ju. Najnovija »politička karta« 
ovog sola izgleda ovako: cko 
trlstot’njak mještana su člano
vi SDS-a a svega nekolicina Ih 
je ostala vjerna komunistima. 
Zanimljivo je međutim naglasi
ti da je na proteklim Izborima 
čak pedesetak mještana iska-

KojđTi je razlika između biiijarskog štapa i otrovno-pokvarenog novinarskog pera

Detalj iz Čiste Male

profesor matematike u osnovnoj školi 
Čista Mala, što se pak tiče pojedinih 
ekscesa u mjestu smatra da im ni 
u kom slučaju ne bi trebalo pridavati 
neki nacionalistički predznak ili značaj 
osim što bi SUP trebao istragu dovesti 
do kraja. Profesora pa\ pitamo o at
mosferi među đacima u školi koju po
hađaju i djeca iz Čiste Male ali i iz okol
nih Rfila Niihovo nnnsianio i ctavnvi 

pomisao o sukobima između njih i sus
jednih, katoličkih sela »Niti smo ugro
ženi niti smo pod nekim pritiscima da 
se iselimo. Naprotiv ovo je naš dom 
i tako se i osjećamo i ponašamo - ka
žu oni.

U novootvorenom restoranu, jedi
nom za sada u mjestu, odvija se u po
sljednje vrijeme glavni društveni život, 
naročito mlađih lora ra hiliar i nriča.



F*nsM pnća Rterove odnosno 
Vukobcev Mm Ml su samo po
rod Jun Lušicu da predloži os
tvarenje svoje ranije zamisli. 

Festival djeteta u Šibeniku po svojoj 
koncepaji ne pruža šire mogućnosti 
sa stajanja druženja. izbora različitih 
aktivnosti i permanentnom djelovanju 
tijekom cijele godine Zato se Lušić 
zalaže za proširenje sadržaja te ma- 
ndcstacije Hi za stvaranje paralelne 
institucije posvećene isključivo djeci 
i njihovim potrebama i problemima.

Lušc zastupa koncepciju da sve 
aktrmosti vezane za -7 konbnsnt« tre
ba temeijti na univerzalnim vrijednosti
ma. kao što su mr. ljubav međusobno 
razumijevanje, povjerenje, prijateljstvo 
-Ideja o Sedmom kontinentu' treba 
prerasti u svjetski pokret borbe djece 
za mr i humanizam ljudskog društva. 
Te nove' koje su faktički stare kao 
i ljudsko društvo. u toMco su nove' što 
sama djeca hoće da se aktivno bore za 
nj*- (UAć)

Mtko đo danas nije napisao niti 
obave Meo rađa oko realizacije ove 
ideje kao što je to ućrao Jure Lušić 
On » sam govon da u toj ideji nema ni
šta novo, novo je samo ovaj pokret ko
ji «de za tim da se stara ljudska strem
ljenja oživotvore. Djeca neće više da 
sijede svoje očeve koji postaju -prija
telj । drugari po oružju- Om hoće pn- 
jateijstvo u ign zabavi učenju i stvara
nju Sve plemenite stvari u životu čov
jeka i društva mogu se opisati»izraziti 
najobičmpm riječima onim istim riječi
ma. starim i novim, koje nabraja, po
navlja i kao pjesmu neispjevanu izgo
vara Jure.

UNICEF prihvaća i daje 
podršku

— Zamisli I mogućnosti realizaci
je ideje prihvaćene su • mnogo odob
ravanja kod mnogih pojedinaca, or
ganizacija, organa, zajednica, udru
ženja i skupova. Zamisao je prihvatilo 
i Izvršno vijeće Sabora SR HrvatMM 
na svojoj sjednici od 16. travnja w0. 
godine. Iste godine Jugoslavenski 
odbor za realizaciju ideje 7. Mntinen- 
ta upoznaje Generalnog sekretara 
OUN. te UNICEF i Fopđ ujedinjenih 
nacija za pomoć djepfSvaka instituci
ja. bilo domaća dpmeđunarođna. kojoj 
je prikazana Xncepcija ovog univer- 
zalnog ppkfeta. izrazila je svoje prihva- 
ćanj^pođršku Kako više nje bilo di- 
lerha i kolebanja, da li krenuti ili ne 
u ovaj izuzetni međunarodni projekt, 
bilo je neophodno učiniti leđnu siste
matsku analizu temeljnih postavki 
i brojnih mišljenja. Jugoslavenski od
bor za realizaciju ideje 7. kontinenta 
odlučio je da pristupi izradi elaborata 
o idejnim, programskim i prostornim 
osnovama 7 kontinenta U ljeto 1970. 
laj rad je povjeren Centru za izvanškol
ski odgoj djece i omladine SR Hrvat
ske Zagreb

Elaborat sadrži teze, elemente i os
novne slavove, Gradivo je podijeljeno 

u sedam poglavlja pod naslovima: 1 
Uvodni dio. 2. Idejna osnova. 3 Temat
ska osnova modela. 4. Programska os
nova. 5 Organizacione osnove. 6 Os
nove programskog planiranja i 7 Pri
jedlozi za dalje akcije

U idejnim osnovama polazi se od 
teze da postoje realne mogućnosti 
da se gradi i izgradi bolji svijet i time 
vrati vjera u bolju budućnost, svijet 
napretka 1 blagostanja za sve ljude 
na našem planetu. To je svijet u ko
jem mjerilo vrijednosti nije socijalni 
položaj i novac već ljudske vrline. 
U takvom svijetu djeca i odrasli mogu 
živjeti punim, stvaralačkim životom, 
bez straha, patnji i ratova. Sedmi kon
tinent treba predstavljati pokret koji 
ublažava bremenitosti suvremenog 
svijeta nastale rasnim, vjerskim, poli
tičkim, filozofskim, ideološkim, eko
nomskim i d rugim r az I i ka ma i utjeca
jima. Pokret za humanizacijom društva 
može i treba dati svoje rezultate. Taj 
pokret trebaju ponijeti om. čije vrijeme 
dolazi oni koji još rusu opterećeni po
stojećim antagonizmima i protunjeć- 
nostima koje je donijela civilizacija 20 
stoljeća. Upravo zato, djeca su sprem
na pružiti ruku svom vršnjaku iz druge 
zemlje, sa drugog kontinenta, iz druge 
rase i tz drugog jezičnog područja Ne
ka ljubav, prijateljstvo i vjera u ljude 
pokreće čovječanstvo. Odatle polaze 
mladi, to je njihov moto Sedmog konti
nenta

Za ostvarenje takvih ideja potre
ban je adekvatan prostor na kojem će 
se okupljati djeca Iz cijelog svijeta, 
prostor na kojem će dio svog vreme
na zajedno provoditi u radu, učenju 
i Igri. Taj prostor je nenaseljeni otok 
Kakan. Otok im daje veće mogućnosti 
za autonomnom organizacijom života, 
za vlastitim promatranjem stvarnosti 
u sebi i oko sebe.

Odstranjivanje 
iluzionističkih planova

Raspravljajući općenito o koncep
ciji ideje 7. kontinenta u Beogradu, 
pod predsjedanjem Rodoljuba ćolako- 
vića, sudionici sastanka su istakli neke 
momente o kojima valja voditi računa. 
Ideja prvenstveno mora biti oslobođe
na -svih apstraktnih, iluzionističkih 
i nerealnih elemenata« U tome utvrdi
ti, kakvi su okviri pojmova »čovjekova 
humana sredina« 1 »vizija humanog 
svleta budućnosti«. Elaborat Je pred
lagao dječji uzrast u dobi kad se dje
ca bez negativnih posljediđb mogu 
odvojiti od obitelji I lako uklopiti u no
vu sredinu, a to Je dob od 10 do 12 
Bodlna Navedena radna grupa pred- 
iže uzrast djece koja bi posjećivala 

7. kontinent u dobi do 13 godina. »Svi 
učesnici su posebno Insistirali da se 
idejna orijentacija Dječjeg kontinenta 
zadrži Isključivo na opštepriznatlm I za 
sve zemljo I sredino prihvatljivim nače
lima OUN ■ bez ikakvih daljih prlmosa 
naših specifičnih pogleda na svet, po-

___________ 7. KONTINENT___________ 

Kad bi sva 
djeca na 
svijetu...

U Idejnim osnovama »7. kontinenta« polazi se 
od teze da postoje realne mogućnosti da se 
gradi i izgradi bolji svijet i time vrati vjera u bo
lju budućnost, svijet napretka I blagostanja za 
sve ljude na našem planetu. To je svijet u kojem 
mjerilo vrijednosti nije socijalni položaj i novac 
već ljudske vrline. Prevladalo je uvjerenje da 
pokret za humanizaciju društva može i treba da
ti svoje rezultate. Taj pokret trebaju ponijeti oni 
ćije vrijeme dolazi, oni koji još nisu opterećeni 
postojećim antagonizmima i proturječnostima 
koje je donijela civilizacija dvadesetog stoljeća. 
Za ostvarenje takvih ideja potreban je adekva
tan prostor na kojem će se okupljati djeca iz ci
jelog svijeta, prostor na kojem će dio svog vre- 
mena zajedno provoditi u radu, učenju i igri. Taj 
prostor je nenaseljeni otok Kakan

Piše: dr Boris KALE

što bi to moglo da izazove nepovere- 
nje drugih zemalja prema čitavoj akci- 
i<-

Bez čvrstog i jasno definiranog 
koncepta o ciljevima 7. kontinenta, teš
ko je prihvatiti tezu iz Elaborata, koja 
polazi od toga da će se život i rad na 
otoku bazirati isključivo na dječjoj sa
moupravi i samoorganiziranju. Dakle, 
na izvjestan način, tu je potrebno pri
sustvo odraslih

Kako usmjeravati 
interes i aktivnost 

djece?
Kako čovječanstvo u današnjim uv

jetima nema boljo alternative za osigu
ranje svojo budućnosti nego preko in
stitucijo OUN onda je sve akcijo 7. 
kontinenta potrebno temeljiti na ideja
ma ove organizacijo l njenih specijalizi
ranih agencija. Djeca bi prema svom 
afinitetu usmjeravala intoros l aktivnost 
preko ovih specijaliziranih agencija: 
UNICEF — dječji međunarodni fond; 

•UNESKO. koja so bavi naukom, obra
zovanjem i kulturom; FAO, koja so ba
vi problemima poljoprivrede i hrano; 
Svjetska meteorološka organizacija 
koja so bavi meteorologijom; Svjetska 
poštanska unija, koja so bavi poštan
skim prometom.

Ukoliko ovako postavimo osnovo 
koncepcije 7. kontinenta realno bi bilo 
očekivati materijalnu pomoć, kako od 
OUN l njenih specijaliziranih agencija, 
tako l od pojedinih država.

U Iznošenju svojih stavova na pred
loženu koncepciju 7. kontinenta, na 

ovom sastanku, pored R Colakovića. 
sudjelovali su: A. Bebler D Budimov- 
ski. Ž Bulat, J. Lušić i D. šaljić.

Gdje je (i kakav je) otok 
Kakan

Kakan je Jedan od nenaseljenih 
otoka u šibenskom arhipelagu. Sa 
sjeveroistočne strane nalazi se nase
ljeni otok Kaprije. a s južne .strane na
seljeni otok Žirje. Otok Je dug 6 km, 
a širok 100 m do 1000 m. Brežuljkast 
je i ima pet većih vrhova od 65, 75, 86, 
90 i 112 m nad morem. Kakan je dije
lom pošumljen. Ima razvedenu obalu, 
pogodnu za plaže. U blizini se nalaze 
dva otočića — Veliki Borovnjak I Mali 
Borovnjak.

Udaljenost od Šibenika do Kakna 
iznosi 10 nautičkih milja odnosno 18 
km. Najbliža luka nalazi se na otoku 
Kapriju. udaljena oko 1 km. a najbliže 
mjesto na kopnenom dijelu obale je 
Tribunj, udaljen 10 km.

Otok Kakan kao i cijelo jugoslaven
sko primorje ima mediteransku klimu, 
s blagom zimom i toplim ljetom. Ovdje 
su rijetki led, snijeg i magla i tempera
tura ispod nule. Srednja godišnja tem
peratura zraka kreće se od 14,1*C do 
16,7*C, a srednja godišnja temperatura 
mora od 16,4*C do 18’C. Najveća tem
peratura zraka ljeti u hladu iznosi oko 
33,5*0, srednja temperatura oko 24°C, 
a zimi 7,2’C. Ljeti temperatura mora iz
nosi oko 24°C, a zimi rijetko pada Is
pod 10°C.

Na šibenskom području Ima oko 
2500 sunčanih sati u godini, a količina 
oborina Iznosi godišnje oko 800 mm.

Svojim geografskim položajem, kli
matskim uvjetima, morfologijom, flo
rom I Izuzetno atraktivnom okolicom 
otok Kakan pruža velike mogućnosti 
za Izgradnju naselja djece svijeta.

(Nastavlja se)

SVA | 
BRIGA I

DJETETU
Nakon prošlogodišnjeg koji sd 

bavio temom »Zanemareno I zlos«! 
tavljano dijete« I privukao mnogog 
sudionika i pažnje simpozij pred- I 
stojećeg Jubilarnog 30. festivali: 
imat će za temu »Humanlzadja’! 
postupka s djecom u zdravstve
nim, odgojno-obrazovnlm I soci
jalnim ustanovama«. Prema Infor
maciji tajnika Organizacionog od
bora mr.se. dr Eugena Stojnlća za 
simpozij se prijavilo ukupno trideJ 
set i pet uvaženih uglavnom ju< 
goslavenskih stručnjaka različitu® 
profesija - pedijatara, defektolol 
ga, psihologa 1 socijalnih radnik J 
te jedan sudionik iz Savezne Re® 
publike Njemačke čije će preda-1 
vanje biti posvećeno pravima dje-| 
teta u bolnicama ove države. I 
Dvodnevni rad simpozija odvijati 
će se u Kongresnoj sali hotelskog 1 
naselja »Solaris«, 28. i 29. tipnjal 
pod vodstvom prof.drsc. Mira Ju-1 
retića iz Splita. F

Posebno vrijedan spomena je 
paralelni radni dio Simpozija po
svećen sevjetovanju roditelja dje
ce koja boluju od autizma s pod
ručja ove subregije. Vodit će ga 
klinički psiholog iz Zagreba Dinke 
Vučkovlć zajedno sa stručnjacima 
s našeg područja. Na savjetova
nje koje je zakazano za petak, 29. 
lipnja također u hotelu »Ivan«, po
kraj kongresne dvorane od 16 do 
18 sati mogu doći svi zainteresira
ni roditelji Ili rodbina djece koja 
bol u ju od autizma Ili neke slične 
psihičke bolesti i dobiti, besplat
no savjete i stručne instrukcije. 
Drugog dana Simpozija predviđe
na je, uz to I osnivačka sjedni« 
Saveza udruženja bolničkih-peda
goga Jugoslavije, a valja spome
nuti da će sudionicima ovog sku
pa biti dostupan i upravo dovršen 
zbornik radova, lanjskog simpozi- 
ja pod nazivom "Zanemareno 
I zlostavljano dijete«. Uz Jugosla
venski festival djeteta suorganiza
tori Simpozija su: Jugoslavenska 
pedijatrijska škola, Udruženje pe
dijatara Jugoslavije, Udruženje 
medicinskih sestara Jugoslavije. 
Udruženje viktimologa Jugoslan 
je. Zavod za zaštitu majke I djete
ta iz Zagreba, Republički zavod 
za socijalni rad iz Zagreba te Dje
latnost za zdravstvenu zaštitu do
jenčadi I predškolske djece 
skog Medicinskog cenUn.

J.ERCEG ’

SUTRA 
SVEČANA 
SJEDNICA 

FESTIVALSKOG 
VIJEĆA

Jl

sr

'en 
sr

<9

še

Brojni uzvanici, domaći I utrK / ti 
gosti prlsustvovat će sutra (f* 
djelja, 24. lipnja) svečanoj prošla ^o.
noj sjednici Vijeća Jugotlev* 
skog festivala djeteta. Očekuje J ’sk 
da ćo u radu sjednice suojebvd ^eG 
medu ostalima, dr Janez DmoJ 
šok. član Predsjedništva SFRJJ 
Žarko Domljan, predsjednik 
ra SRH I akademik Vlatko Pm* 
tlć, prodajednlk Komiteta za d C. 
goj I obrazovanje SRH. Na 

ne/

njoj sjednici bit će predstavi^ 
I pet knjiga Izdanih u povodu ju 
larnog Festivala, medu kojima F 
sobno mjeatc pripada monog^

On
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Festivalske 
noći
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Radost otvaranja 30. jugoslavenskog festivala dje
teta bit će večeras nastavljena tradicionalnim vatro
metom točno u 22 sata, a nakon toga bogatom i raz
novrsnom »šibenskom noći«, i po programu u kojem 
će nastupiti brojni izvođači, i po ugostiteljskoj ponu
di. Sve u vezi s prvom festivalskom noći događat će 
se uglavnom na obali. Idućih dana, noćni program ju
bilarnog Festivala održavat će se. najvećim dijelom, 
ispred kavane »Medulić«. Prije i poslije svih, tu će na
stupiti Šibenska narodna glazba, pa KUD »Spužvar« 
iz Brodarice, klape »Maslina« i »Bonaca«, Ibrica Jusić, 
KUD »Elektrodalmacija« iz Splita, Trogirska glazba, 
Ljubica Bukić i Jurica Dominis na večeri šansona. kla
pa »Scardona« iz Skradina, te na harmonici Vera Ub- 
lova i Milan Blaha iz Češke i Slovačke. U Kazalištu će 
nastupiti klaviristica Ana Granik, u atriju Muzeja Grad
ski komorni orkestar, u Festivalskom klubu Enes Ki- 
Šević, a u Katedrali, uz već spomenute harmonikaše, 
Šibenčanima i festivalskim gostima predstavit će se 
zbor »Milan Pertot« iz Trsta.

Ž.P.

POSJEDNIK SKUPŠTINE OPĆINE

’A&O BUBALO

Mladi su 
lasa nada i
budućnost
Dragi Šibenčani i svi građani naše 

čine.
Obraćam vam se povodom 30. jubi- 

^og jugoslavenskog festivala djete- 
I koji se održava u našem gradu od 
lipnja do 7. srpnja 1990. 30. jubilar- 
festiva! dočekujemo u posebnom 
položen ju nakon demokratskih poli- 
<ih promjena nastalih u proljeće ove 
Une. Pred svima nama nalazi se te- 
■ ^li častan rad na dogradnji demok- 
je. koja je tek zakoračila u našu op- 
7 i Republiku.
Jugoslavenski festival postaje po 
akteru sve više međunarodni festi- 
dječjih i umjetničkih ostvarenja. Do- 
■ za to su nam sve brojniji i kvalitet- 
strani ansambli koji nas svake godi- 
posjećuju. Svim sudionicima i do- 
čim i stranim pokažimo dostojan- 
eno ponašanje, otvorimo naša širo- 
srca i pružimo naše poznato gos- 
rimstvo. Posebno bih zamolio sve 
>e ljude u komunalnim službama da 
rijeme festivalskih dana i cjetokup- 
turističkoj sezoni obavljaju svoje 

ne'obaveze savjesno i odgovorno. 
O bi naš grad imao Što ljepši izgled 
ravo obilježje festivalskog medite- 
skog grada. Svojom nazočnošću na 
edbama našeg Festivala pokažimo 
‘res za stvaralaštvo za naše najmla- 
i samih naših najmlađih, koji su na- 
najveća nada i najljepša budućnost. 
Um još jednom sve naše građane 
budu velikodušni i susretljivi prema 
na gostima i da budu tolerantni 
Dhođenju s ljudima i gostima koji će 
ii u naš grad.
Dragi sugrađani, nadam se da ćete 
f moje molbe ispuniti, te vam se od 
a unaprijed iskreno zahvaljujem.

PREDSJEDNIK IZVRŠNOG VIJEĆA SKUPŠTINE OPĆINE ŠIBENIK
JOSIP JURAS

NEKA FESTIVAL PROTEKNE
DOSTOJANSTVENO

Poštovani građani ši
benske općine!

Uoči jubilarnog, 30. ju
goslavenskog festivala 
djeteta, Izvršno vijeće, ko
jem sam ja na čelu, potru
dilo se da, u suradnji sa 
svim radnim organizacija
ma uslužnih djelatnosti 
i radnicima Sekretarijata 
unutrašnjih poslova, osi
gura potpun red i mir kako 
bi taj Festival protekao do
stojanstveno, na zadovolj

stvo djece, svih građana 
općine Šibenik, naše do
movine Hrvatske i šire. 
Odgovornost je svakako 
tim veća, jer će festivalsko 
otvaranje biti prenošeno 
televizijski za Jugoslaviju, 
ali i za neke evropske 
zemlje.

Molim sve građane gra
da Šibenika i šibenske op
ćine da nam pomognu 
u realizaciji svega što smo 
poduzeli!

JFD: s jednog prijašnjeg otvaranja

VEČERAS ISPRED VIJEĆNICE

Počinje velika fešta
Do početka velike festivalske fešte sada se 

već broje sati. I, naravno, gleda u nebo, jer svi 
priželjkujemo toplu lipanjsku večer i dugu, iako 
je zapravo jedna od najkraćih u godini, prvu 
festivalsku noć. A bit će ih do 7. srpnja još. jer 
organizatori su se i ove godine pobrinuli za sve 
one koji, barem dok traje Festival, rado dan mi
jenjaju za noć.

Trideseti put večeras će na Trgu Republike 
fanfare objaviti početak Jugoslavenskog festi
vala djeteta, manifestacije koja je već odavno, 
po svom značenju, prešla granice Jugoslavije. 
U izravnom televizijskom prijenosu, koji poči
nje u 20.30 sati jubilarno festivalsko otvaranje 
gledat će milijunski auditorij svih jugoslaven
skih televizijskih centara, a snimku večerašnje 
priredbe preuzet će i članice Intervizije. Oko 
četiri stotine izvođača, sudionika večerašnjeg 
programa na Ljetnoj pozornici, stiglo je sa svih 
strana svijeta, iz Egipta, Armenije, Angole, 
Amerike, Koreje... Naravno, tu je i Tajči. i Ste- 
fan Milenković, i Tutti Frutti... I provjereni tan
dem scenarista Joško Marušić — Jakša Fia- 
mengo, i meštar od scene Mojmir Mihatov,

i glazbeni urednik Todor Dedić i, naravno, čov
jek koji ne ispušta ni jedan končić iz ruku, reži
ser Pero Mioč.

U festivalskoj je direkciji, kao i obično, pre
malo mjesta za sve koji bi željeli barem ruku 
stisnuti direktoru Dragi Putnikoviću. Na recep
ciji se mala, ali šarmantna ekipa na čelu s Mar
kom Paićem i Duškom Baljkasom trudi da ugo
di, ali baš svakom gostu. Urednici Jordanka 
Grubač i Ivo Mikuličin danas će sa svojim su
radnicima izdati prvi broj festivalskog Biltena. 
Na valu Radio-Šibenika danas starta »Zujalica« 
ili »Festival viđen dječjim očima«.

Mr. Paško Bubalo, predsjednik Skupštine 
općine Šibenik i Ana Gulin, djevojčica, mala Ši- 
benka, večeras će jubilarni Festival djeteta pro
glasiti otvorenim. A u publici na Trgu Republike 
bit će i dr Janez Drnovšek, član Predsjedništva 
SFRJ. i dr Žarko Domljan, predsjednik Sabora 
SRH, i akademik Vlatko Pavletić. predsjednik 
Komiteta za obrazovanje i kulturu SRH. i brojni 
drugi ugledni gosti.

E pa, festivalci, sretno vam trideseto ljeto!
Živana PODRUG
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SPORTSKA FINANCIJSKA RASKRIŽJA••••••••••••••••••••
Sport i fizička kultura. Nikakva 

-ljetna shema- društvenih doga
đanja ne može od žiže interesa 
pomaknuti vječna pitanja 

o svrsishodnosti. načinu i količini ula
ganja zajednice u -organizirano tjeles
no vježbanje«; Masovnost, profesiona
lizam, -sletske« priredbe, izdvajanje iz 
ovakvog ili nekog drugog dohotka, cir
kus ili potreba koja košta Novo vrije
me uplest će bez sumnje prste u raz
rješavanje vječrh dilema, a među nji
ma udarna će bn - kao i uvijek — fi
nanciranje. Kako i koliko — tajnik Sl- 
Z-a fizičke kulture Šibenske općine Mi- 
llvoj Boranić

— Društvo izdvaja sredstva za 
sport i fizičku kulturu i to preko samo
upravnih interesnih zajednica i takvo 
stanje ostaje do daljnjeg. Treba napo
menuti da smo na razini Republike već 
ranije raspravljali o tome donijeli i na
crt prijedloga novog Zakona o fizičkoj 
kulturi ali su sve društvene promjene 
to u međuvremenu prolongirale pa os-. 
taje da takav prijedlog prođe najširu 
moguću, demokratsku raspravu i on
da. vjerojatno dopunjen ili ponešto iz
mijenjen. bude prihvaćen. Uglavnom 
zasad sve ostaje ovako.

• Što to trenutno, konkretno, 
znači u financiranju?

— Zasad, dakle, ostaje financiranje 
zajedničkih potreba fizičke kulture iz 
osobnih dohodaka zaposlenih. Znači, 
svi mi izdvajamo za taj vid društvenih 
aktivnosti ali za onaj dio koji je zajedn- 
čki — baza, masovnost, objekti. Među
tim. jedina i prava, ona životna istina 
pokazuje da smo mi najveći dio onih, 
nesretno i nepravedno nazvanih malih, 
financirali gotovo u cjelokupnom izno
su dok smo one velike pratili možda sa 
polovicom potreba.

• Donosi II novo vrijeme potrebu 
razgraničavanja u financiranju 
»vrhunskog« i onog što nam »svima 
treba«. Ili se — radi o mogućnosti sa
mostalnih, općinskih organizacija da 
odrede takvu skalu vrijednosti?

— Zakon ne govori izričito o tome 
ali nalaže za potrebno da se vrhunski 
sport osamostaljuje. dakle veže za 
sponzore, donatore ili neke druge obli
ke udruživanja radi zajedničkog poslo
vanja a time i interesa. Samo u onom 
osnovnom obliku, dakle u potrebama

na vrata »vaga stvarnih 
vrijednosti«Ne, neće to više biti moralna 

obaveza sportaša da igra i ostvari 
rezultat, neće, jer bez tog rezulta
ta — nema gledalaca, nema inte
resa ni novca. A uprave klubova 
će se trebati ponovo organizirati, 
uspostaviti poslovodne odbore 
u najizravnijem značenju te riječi 
kako bi poslovali tržišno i zakon
ski, kao osnaženo poduzeće koje 
— ili posluje dobro ili zatvara vra
ta, »ključ u bravu«. Nema sreće od 
dolaženja u S1Z i traženja novca. 
Temelj je vlastita aktivnost a sred
stva te institucije predstavljat će 
zapravo »injekciju« uspješnima, 
aktivnima i probitačnima. Treba 
zaboraviti vremena gnušanja nad 
pojmovima menadžera jer riječ je 
o uspješnom poslovanju, eko
nomskoj i tržišnoj računici bez ko
je se neće moći egzistirati

za objektima i osnovnim djelatnostima 
organizacije ulaze u raspodjelu sred
stava ove. odnosno neke nove organi
zacije koja će to raditi bez obzira na to 
kakva ona bila i kako se zvala. Činjeni
ca da općinske organizacije prate i vo
de raspodjelu je dobrodošla zbog mo
gućnosti vrednovanja dviju kvalitetnih 
veličina: one koja govori o stvarnoj 
a ne papirnatoj masi aktivnih članova 
kluba i društva koji se organizirano 
i stručno bave fizičkom kulturom 
u svim obl’cima i uzrastima, i one dru
ge koja jasno i opće poznato donosi 
rezultate izuzetnih, natjecateljskih vri
jednosti. Ona prva velična u našim, ši
benskim okvirima znači potrebu za što 
većim brojem objekata, ne onih super 
kvalitetnih već polivalentnih površina 
koje služe svima, od 7 do 77 godina 
kako to volimo kazati. A ova druga vri
jednosna odrednica uređena je zako
nom koji razgraničava međunarodni, 
republički i opći rang uz dopunu o ba
zičnom sportu gdje ulaze gimnastika, 
plivanje i atletika koju, nažalost, nema
mo.

• Prije nego demokratski glasovi 
objelodane nove oblike, kakva su rje
šenja moguća?

— Pa. na razini Hrvatske je otprili
ke dogovoreno da SlZ-ovi ostanu do 
kraja godine, a da se u tom razdoblju 
zajedno sa SOFK-ama reorganiziraju ili 
transformiranju u novu organizaciju, 
oblik koji bi trebao biti još jednostavni
ji, operativniji i kvalitetniji. To bi otprili
ke trebale biti organizacije slične da
našnjim SOFK-ama, s tim da »unutar«« 
budu svi predstavnici, oni koji izdvajaju 
i oni koji koriste sredstva. Tako velik 
broj ljudi bi naravno donosio konačne 
odluke na početku godine, kod predo
čenja planova i na kraju kad se polažu 
računi a u međuvremenu bi nekakav 
vid poslovodnog odbora takve organi
zacije vodio cjelokupnu aktivnost. 
U tom pravcu mi već imamo ovaj naš 
knjigovodstveni odjel koji je unio red 
u pregled poslovanja klubova jer su 
mnogi oko toga imali problema i poka
zivali su aljkavost, nemar i nestruč
nost.

Kažem, operativni ja organizacija 
nam treba ali ne golim smanjenjem 
broja ljudi već naprotiv, povećanjem 
kadra ali onog stručnog, kvalitetnog 
a ne činovničkog.

• Sve u svemu, papir trpi sve 
i promjena će biti, ali ne čini li Vam se 
da je i dosad bilo potreba za drugači
jim ponašanjima. Zapravo, hoće li sti
ći vrijeme »moranja«?

— Ma naravno da će stići. Šta stići, 
pa tu je ono već odavno, ali.se mi teš
ko mijenjamo. Neće to više biti moral
na obaveza sportaša da igra i ostvari 
rezultat jer bez toga nema gledalaca, 
nema interesa ni novca. A uprave klu
bova će se trebati ponovo organizirati, 
uspostaviti poslovodne odbore u najdi- 
rektnijem značenju te riječi, kako bi

Kuca li to

poslovali tržišno, prijavljeno i zakonski 
osnaženo poduzeće koje — ili posluje 
dobro ili zatvara vrata, ključ u bravu. 
Nema »sriče« od dolaženja u SIZ i tra
ženja novca. Osnova je vlastita aktiv
nost a sredstva te institucije, dakle no
vog tijela kakvo god da bude, pred
stavljat će zapravo »injekciju« uspješ
nima, aktivnima i probitačnima. Treba 
zaboraviti vremena gnušanja nad po
jmovima menadžera jer riječ je o us
pješnom poslovanju, ekonomskoj 
i tržišnoj računici bez koje se neće 
moći egzistirati. Jer. ne zaboravimo da 
nam je prošlo vrijeme donosilo I takve 
apsurde u kojima smo zakidali one što 
su sami stvarali dohotke uz objašnje
nje — njima ne treba, oni imaju. Kao 
da takve treba kažnjavati a ne ih još vi
še stimulirati.

• Piše li se to nekima crno?
— Uz one kategorije osnovnih dje

latnosti o kojima smo govorili i činjeni
cu da sport i fizička kultura ovog gra
da. uza sve ostalo naravno, predstav
ljaju neke — ne baš male vrijednosti 
i u nas i u svijetu, bilo kakvi novi oblici 
financijskih izdvajanja za sport i fizičku 
kulturu morat će se ponašati drugači
je. Izdvajat ćemo sredstva, svi mi. za 
ono što ova djelatnost predstavlja 
u našoj i svim drugim sredinama, ali za 
sve više i iznad toga treba naći način 
i nekog da to plati. Ne pristajem na 
razmišljanja da je sve naglo i novo jer 
samo zakon je napisana novost, ali ži
vot nam je odavno diktirao nešto dru
go. Dosad ga nismo poštivali ali vjeru
jem da nas više nitko neće previše pi
tati o moralnim dometima već o računi
ma. »Činit će se konti karta — kanta«.

Krešimirov grad u posljednjem de
setljeću dao je tri svjetske, sportske 
veličine. Hoće li novo vrijeme njima ili 
bolje reći, nekim drugim, novim ljudima 

takvih dometa na sportskom polju, do
nijeti istinitu, stvarnu vagu vrijednosti 
i u svojoj zemlji a ne samo na -onom 
tamo, otuđenom i nemilosrdnom svjet
skom tržištu-,

Zdravko KčDŽO

UKRATKO
GALEB-TLM U FINALU

Košarkaši republičkog finala Galeb- 
-TLM-a polufinalu košarkaškog Kupa 
pobijedili su zadarskog -Borik-Santu- 
rista- rezultatom 90 89. Tom pobje
dom plasirali su se u finale Kupa pa će 
se u Sinju sastati s -Alkarom-, članom 
Prve B lige. Šibenčani su u finalu ko
šarkaškog Kupa na području KS Šibe
nik pobijedili tribunjsku -Gajetu« rezul
tatom 69:58.
RAŽINE U KVALIFIKACIJAMA
Košarkaši 'Ražina« postali su prvaci 
Međuopćinske lige Šibenik. Osvaja
njem prvog mjesta stekli su pravo sud
jelovanja u kvalifikacijama za popunu 
južne skupine Hrvatske košarkaške li
ge. te će se sastati s prvakom KS Za
dar -Ražmama« koje su i lanjske godi
ne sudjelovale u kvalifikacijama.

POBJEDA »LJUBICE«
U nastavku prvenstva Dalmatinske bo
ćarske lige boćan -Ljubice« postigli su 
pobjedu u susretu sa -Žerdinom- na 
svom boćalištu u Crnici. Poslije ovog 
kola -Ljubica« se nalazi na četvrtom 
mjestu sa 8 osvojenih bodova a u slje
dećem kolu sastaje se s -Gradinom«.

»BALDEKIN« I »SLOBODNA 
PLOVIDBA« U VODSTVU

U prvenstvu Šibenika u prvoj i drugoj 
ligi malog nogometa igra se drugi dio 
prvenstva. U prvoj ligi u vodstvu se po
slije 17. kola nalazi »Baldekin- sa 29 
osvojenih bodova, a u prvenstvu druge 
lige malog nogometa u vodstvu se na
lazi »Slobodna plovidba- koja poslije 
16. kola ima 24 boda.

»VIDEO VIKY« POBJEDNIK
U organizaciji Košarkaškog saveza Ši
benik održano je drugo prvenstvo Ši
benika u Basket ligi Šibenik. Prvo 
mjesto pripalo je momčadi -Video Vi- 
ky«. koja je igrala u sastavu: Gulin, 
Kaplić i Tomasović. Na prvenstvu je 
sudjelovalo 13 momčadi.

R.T
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uuijcJi u SmL
RUBIKON

u kojoj

Najbrži i najsigurniji dobitak.
Uz minimalan ulog od svega 999 dinara i mogućnosti zarade od čak
546.000 DIN (78.000 DEM) nakon samo jednog kruga, vi postajete 
članovi distributivnog lanca, i to bez muke daljnjeg plasmana kar
tica jer RUBIKON to obavlja za vas.

Rubikon je najbolji, najsigurniji progresivni financijski sustav.

Zašto smo najbolji?

Očekujemo još
medalja

S hrpom medalja vratili su se šibenski plivači 
iz Splita gdje je održano prvenstvo Dalmacije 
u kategorijama kadeta, omladinaca i seniora. Ma
rijan Tepić, trener Šibenika:

— Istina je da čovjek s ovih natjecanja, bez 
obzira koliko puta tamo bio, gotovo uvijek done
se razmišljanja o uvjetima koje tamo imaju. Ali šta 
se tu može, malo ljubomore i ništa više. Inače, re
zultati nisu loši, zapravo su odlični a treba reći da 
smo ih i očekivali.

• Nastupanje u svim konkurencijama.
— I to je dobitak jer puno djece pliva u konku

renciji u kojoj će nastupiti i dogodine a onda će 
im ova iskustva i vrijednosti donijeti i bolje rezul
tate. A činjenica da mnogi rezultat« ulaze u koteri
je saniora su opet, najbolji pokazatelj vrijednosti

• Novi ispiti
— Prvenstvo Hrvatske u svim ovim kategorija

ma koje su bile u Splitu. Imamo djece koja mogu 
po svojim vremenima za Rijeku, ah vodit ćemo 
Zoranu . Tonća Restovića te Žanu Milović jer os- 
faii imah I mš nastuoa nakon toga, u svojim godiš-

Rezultati šibenskih plivača ..a prvenstvu 
Dalmacije u Splitu
Zora na Restovič: (omladinska konkurenci
ja) 100 i 200 delfin 1.12. mjesto, (senior
ska) 100 I 200 delfin 2.1 3. mjesto.
Tonči Restovič: (kadetska) 400, 200, 1500 
I 100 slobodno 3. 3. 2.1 3. mjesto,
Žana Milovič: (kadetska) 100 delfin 2. 
mjesto, 200 mješovito 3. mjesto, 
Miro Sušac: (kadetska) 100 i 200 leđno 
prva mjesta, 200 i 400 mješovito druga 
mjesta, (omladinska) 100 I 200 leđno 1. 
mjesta, 200 i 400 mješovito 3. mjesta (s> 
niorska) 100 i 200 leđno 3. mjesta.
Na međunarodnom plivačkom mitingu 
u Rijeci mladi pionir Danilo Perunovlć zau
zeo 1. mjesto u utrci na 50 metara prsnim 
stilom.

— Rubikon vam pruža šansu za daleko najveću zaradu u igrama 
ove vrste

— Rubikon se igra u svim gradovim Hrvatske
— To je igra u kojoj ste vi uvijek u igri jer nakon svakih 80 novih 

uplata na vašu granu, Rubikon vas još jednom upisuje u igru

— Ukoliko ste donosioc devet uplata. Rubikon vam poklanja jednu 
uplatu i pruža vam mogućnost da sami kreirate svoju granu te 
dođete što prije do željenog dobitka

— Rubikon vrši isplate svakih 7 dana
Uplatu je moguće izvršiti na 2 načina;
• osobno u Agenciji »RUBIKON« — Podružnica Rijeka. J.P. Kamo

va 91
• poštanskom ili telegrafskom uplatnicom. Kopiju uplatnice za

jedno sa ispunjenom pristupnicom pošaljite na adresu: 
Agencija »RUBIKON« — Podružnica Rijeka, J.P. Kamova 91, 
51000 Rijeka, tel. 051/425-106

PRISTUPNICA

Ime 1 prezime:

Adresa:

Datum- Vlactnm^ni nntnlc-
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Svojevrstan puč. što ga je og
ranak HDZ-a pokušao nedav
no izvesti u Skradinu bacio je 

sjenu na shvaćanje demokracije 
u pobjedičkoj stranci ali je upozorio . 
i na moguće zaplete u mjesnim za
jednicama. koji bi. nakon dobrodoš
lih demokratskih promjena u društvu, 
mogli nastati. Smjena vlasti i uvođe
nje pluralizma bezbolno je prošlo 
u najvišoj, zakonodavnoj skupštini 
Hrvatske ali i u općinama. Hoćemo li 
zaista zapeti na najnižoj razini, u pro
moviranju nove vlasti u mjesnim za
jednicama. Zbivanja u Skradinu ne is
tičemo kao pravilo već kao upozore
nje! Što se zapravo dogodilo?

Nezadovoljni aktivnošću još uvi
jek postojeće i legalne Skupštine te 
Mjesne zajednice, ogranak HDZ-a 
kako su kasnije obrazložili, na za
htjev mnc.cbrojnih mještana sazvao 
je Zbor (iliti Skupštinu Mjesne zajed
nice. kako je na pozivu pisalo) mješ
tana i na njemu inicirali' promjene 
vlasti. One same po sebi nisu sporne 

već je sporan način na koji je to uči
njeno. Dakle, uz postojeću Skupšti
nu Mjesne zajednice i unatoč njoj 
pobjednička stranka u Skradinu saz
vala je Zbor na kome je njen pred
sjednik jednostavno obrazložio da je 
dosadašnjoj Skupštini mandat iste
kao 14. lipnja u podne i da je potreb
no izabrati novu a prije toga izmijeniti 
Statut. Sva primopredaja stare vlasti 
novoj očitovala se u njegovoj rečeni
ci »Dosadašnjoj Skupštini zahvaljuje
mo na radu a sad ćemo nastaviti mi«. 
Jedno od obrazloženja za suspendi
ran je Skupštine bilo je i to što je njen 
predsjednik navodno dao neopozivu 
ostavku, što po njima znači da Skup
ština više ne djeluje. Nije se niti po
štovalo načelo, sadržano u još važe
ćem Statutu da, se Skupština ne mo
že generalno opozvati već svaki član 
ponaosob Predstavnicima ogranka 
HDZ-a . 'Zabranom radnom predsjed
ništvu bic je valjda jedini zakon nji
hova namjera i njihov naum a narod 
je sve popio! Rad dvadeset petorice 
članova dosadašnje Skupštine je jed

nostavno, dvjema riječima zahval
nosti. kao metlom uklonjen. Ali ne 
samo njihov rad već i oni sami. Upo
zorenja predsjednika Skupštine MZ 
(ostavku kojeg Skupština nije uvaži
la) i nekih članova nisu urodila plo
dom. Pokrenut je postupak izmjene 
Statuta, najavljeno je kandidiranje 
novih članova Skupštine MZ na idu
ćem zboru a jasno i glasno je rečeno 
da je time Skupština u dosadašnjem 
sazivu prestala postojati. Sve su to 
naravno napravili pozivajući se na no
ve promjene u društvu, demokraciju 
i pobjedu većinske stranke koja je 
u svim forumima dobila dvotrećinsku 
većinu. No da li je tim stekla i legiti
mitet za nasilno smjenjivanje dosa
dašnjih Skupština mjesnih zajedni
ca?

— Zaista mi nije poznato što se 
točno, događalo na tom Zboru mješ
tana Skradina — rekla nam je Mirja
na Labura. tajnica Vijeća mjesnih za
jednica koja se nakon Zbora našla 
zajedno s potpredsjednikom SO Pet

rom Dunđerom. sa predstavnicima 
Skupštine MZ i predstavnicima og
ranka HDZ iz Skradina.

Mislim da ne bi trebalo biti disku
tabilno to što je HDZ sazvao taj Zbor. 
Po još važećem Statutu mjesne za
jednice predviđeno je da Zbor saziva 
predsjednik Skupštine MZ ili, pak 
grupa od pedesetak građana. To što 
se u ovom slučaju pojavljuje ogranak 
HDZ ne bi trebalo biti neregularno jer 
su se uvjeti promjenili. No sporno bi 
moglo biti ono što se događalo na 
tom Zboru. Nije točno da je skupšti
nama mjesnih zajednica mandat pre
stao 14. lipnja u 12 sati 0 tome ne 
postoji nikakva odluka. Sadašnjoj 
Skupštini Mjesne zajednice Skradin 
mandat traje do travnja 1991. Ona se 
istina može opozvati i prije toga ali 
na regularan način i ne mora se 
opozvati cijela Skupština. Do izbora 
nove Skupštine djeluje stara Skupšti
na i potrebno je na p r opi san nać i n iz
vršiti primopredaju. Smijeniti gene
ralno cijelu Skupštinu i samo joj se 

zahvaliti na radu, ako je to bio slučaj 
u Skradinu, zaista nije niti zakonito 
niti se mcže tolerirati. No ovakvi su 
problemi u mjesnim zajednicama 
zbog nastalih promjena i razumljivi 
pa ćemo mi vrlo uskoro izraditi og
ledni primjerak za izmjenu Statuta 
što bi trebalo biti putokazom za pro
vođenje novih izbora.

No bilo kako bilo, ogranak HDZ-a 
u Skradinu se izgleda ipak prenaglio 
ali je i pogriješio prekršivši određenu 
zakonsku proceduru koja bi se mo
rala poštovati u svakoj pravnoj državi 
za koju se i oni zalažu. Nije nimalo 
čudno što se to dogodilo upravo 
u Skradinu gdje su određeni sukobi 
i animoziteti između dviju struja već 
odavno prisutni. Jedan dio opozicije 
dosadašnjoj Skupštini Mjesne zajed
nice. koji je pristao uz HDZ smatra 
da se njihovom pobjedom sada situ
acija promijenila i da je došlo vrijeme 
da uloge zamjene; a to žele što prije 
učiniti. Da li je razlog tome slučajno 
to što je u toku donošenje PUP-a 
i GUP-a Skradina oko čega je sjeti
mo se bilo i najviše sporenja i u če
mu je pobjedu odnijela ipak sadašnja 
Skupština. I na kraju, ne sporeći da 
je do promjena u Skupštini shodno 
promjenama u društvu moralo doći 
ne bi li ih trebalo obaviti ponajprije 
regularno ali i ljudski i dostojanstve
no. Optuživati sadašnju Skupštinu za 
neaktivnost i nerad i jednostavno je 
sa scene jednim potezom maknuti 
zaista bi se moglo nazvati licemjer
nim ako znademo da je za njena 
mandata mnogo toga u Skradinu uči
njeno. primjerice da je dobivena važ
na bitka za skradinsku rivu sa ACY- 
-em. Problem je izgleda što neki ipak 
smatraju da to nije bila pobjeda već 
gubitak pa ga valjda sada žele nado
knaditi! Ovo što se dogodilo ipak 
može navesti na razmišljanje o tome 
da bi revanšizam kojeg se mnogi toli
ko pribojavaju plodno tlo mogao na
ći upravo na najnižoj razini, u borbi 
za vlast u mjesnim zajednicama

D. FERIĆ

VODICE

VRIJEME PLAĆANJA
••••••••••••••••••••••••••••••••••••<
Kako je sada, tradicionalna vodicka fešta dolazi u pitanje. Kasa mjesnog tu- 
rističkog društva toliko je Istanjena da o bilo kakvoj propagandnoj djelat
nosti nema govora, a nove zakonske odredbe o privatnom iznajmljivanju 
soba prijete jos većom anarhijom

Vodice ovih dana, kao i ostali, tek 
su u uvertiri velike seobe puka turistič
kog. S mnoštvom automobila i prepu
nom marinom (što li će tek biti kada 
počne?) u vrućem danu odbrojavaju 
se dani do nove sezone, od kojeg, 
s obzirom na to da Mediteran više nije 
»u modi« i s našim prenapuhanim cije
nama možda i ne treba očekivati oso
bite rezultate. Vrlo se brzo, tehnikom 
vlastite kože u to i uvjeravamo: na ma
jušnoj »terasi« jednoga po svemu is
pod prosječnog vodičkog kafića malo 
pivo i domaći gin s »kapljicom« doma
ćeg tonika plaćamo 30 dinara. Ako je 
to uopće i važno, spomenimo usput, 
nitko nam nije rekao »Dođite opet!«

A i da jest, ne bi se ništa promijenilo. 
Naše »ne, hvala« kao jedini mogući od
govor sigurno nikoga ne bi pogodilo. 
Odgovor turista tek se očekuje. Narav
no, ovo je sigurno nekakvo opće mjes
to svih turističkih punktova, kao što je 
i tržnica u Vodicama skuplja za dvade
set posto od šibenske, i kao što mjes
no Turističko društvo, prema ozbiljnim 
najavama njegova predsjednika ove 
godine očekuje — krah. Kako govori 
dr Marijan Periša. u ovim danima pred
sezone Turističko društvo dnevno gubi 
tisuću maraka. Dolazi u pitanje održa
vanje vodičke fešte, a razlog je u pro
mjeni Zakona po kojemu privatni iznaj
mljivači sami mogu dovoditi turiste, 
bez ikakva posredovanja, pa sve to još 

više dovodi prikupljanje boravišne tak
se u ozbiljne probleme. A kada bi se 
ona ubrala u punom iznosu, ni za što 
u mjestu ne bi bilo teško odvojiti dinar 
— od turističke propagande, održava
nja plaža, vatrometa i niza drugih »sit
nica«. »Ovo je u direktnoj suprotnosti«, 
kaže Periša. »s proklamacijom Pred
sjedništvu Hrvatske. A stanodavci se 
brane s time što su drugi nameti vrlo 
visoki, a troškovi im nisu priznati«. Slu
šam: realno ubrana boravišna taksa 
u Vodicama trebala bi iznositi 250-300 
tisuća maraka, a sada, zbog ovakvih 
odnosa ona je svega oko 43 tisuće. Od 
toga novca osamdeset posto ide na 
rješavanje komunalnih problema i od
ržavanje plaža, dok za »pravu« propa
gandnu djelatnost, čime bi se Društvo 
u interesu mjesta trebalo baviti, ostaje 
tek mizernih deset posto. A kasa druš
tva ispraznila se jer su od novca kup
ljene tri pumpe za kanalizacijsRi sis
tem. »Svatko tko kritizira bilo koga, ili 
bilo koju instituciju u društvu, neka 
najprije pođe od sebe i ispunjavanja 
vlastitih obaveza. Sve drugo, u najma
nju je ruku dvoličnost«, kategoričan je 
Marijan Periša.

Opet vani, na vreo dan. Vodice su 
čiste, bez papirića, a s tržnicom smo 
uspjeli ono što Šibenik nije: unificirati 
štandove, pa ustaljena suvenirska po
nuda izgleda ovako barem nešto oku 
ugodnijom. Na zelenim škurama resto
rana »Dalmacija«, na mjestu gdje je 

kredom bio ispisivan jelovnik, čitam 
nove natpise: »ŽIVI JA AUTO-PUT 
GRAZ-SPLIT«. »ŽIVILA JADRANSKA 
AUTOCESTA«. Da nisam gdje jesam, 
i da nije vrijeme koje jest, pomislio bih 
da sam upao u doba prve petoljetke. 
A neka, s kredom ispisanim parolama 
teško je ne složiti se. Šetamo do hote
la »Punta«, gdje je pukla kanalizacijska 
cijev, pa otiče u more. Saznajemo da 
niti jedan vodički hotel nije priključen 
na kanallzacijski sistem, smatrajući da 
su vlastiti sasvim dovoljni. Sada zaga
đuju. a priključak se placa, i u tome je 
razlog.

DRVENE ČAPLJE ZASJENILE 
UMJETNOST

Galerija »Bast« više nije samo gale
rija. već i prodajni salon namještaja. 
Dokaz kako se od čaplji na tržnici nije 
vidjela umjetnička slika. I dok se na 
obali, onako azijatski. prodavači tamne 
puti vukući gosta za rukav otimaju oko 
plasmana »umjetnosti« koja već godi
nama govori o nama tko zna što. jedan 
pomalo samozatajen posao, kao gale- 
ristički, u Vodicama i nije imao osobitu 
»prođu«. »Tko zna«, kaže vlasnik Mile 
Bastić. »da li je onaj gost na kojega 
sam računao kao na kupca, dakle, onaj 
što dođe s jahtom, uopće i znao da ov
dje postoji galerija«. Naše ljude, 
u standardu koji još nije uspio osigura-

A. Bastić

ti neke najosnovnije stvari, slike narav
no ne zanimaju. Ali, mora ih zanimati 
namještaj. »Bast« danas, pokazuje ko
liko je konkurencija bila potrebna u od
nosu na glomazne društvene trgovine: 
nije nikakva reklama, ali recimo da spa
vaća soba »MAJA«, ili »SLAVICA 
ČRTA- ovdje istina, koštaju 20 i pol 
i 21 prastaru milijardu, ali to je još uvi
jek za dosta milijardi jeftinije negoli 
u »Šibenki«. recimo. Dva kata iznad ga
lerije. s terase gledamo u dva susjedna 
dvorišta, gdje nekoliko Roma dan i noć 
prže krafne i prodaju ih na plažama. Hi
gijena mizerna, zarada tko zna kakva.

Ali, Vodice žive i s druge strane sjajne 
turističke scene. Šetnjom do plaža. Tu 
i tamo pokoji kupač, a tzv. Zapadna 
plaža koju održava Turističko društvo, 
najbolje je uređena. Koliko je turista 
u Vodicama? A priori odbacujući bilo 
kakve »službene« podatke, o tome tre
ba pitati — pekare. Za razliku od svih 
nenamjernih laži zbog naravno. 
(ne)prijavljivanja gostiju, oni barem 
znaju koliko su kruha prodali.

NOĆENJA I »NOĆENJA«

Vodice godišnje ostvare 700 tisuća 
noćenja, šezdeset i pet posto lani to 
su bili stranci. Za svakoga je trebalo.bi
ti naplaćeno 1,5 DEM dnevno boravišne 
takse. Lani je. zbog kašnjenja u obra
čunu tu svotu koju nije teško izračuna
ti. inflacija »pojela« za polovicu, a si
gurno 40 posto je utajeno. To govori 
Ante Bastić. tajnik Mjesne zajednice 
i volonterski tajnik Turističkog društva. 
Ove godine, za kompletno održavanje 
mjesta trebat će sto tisuća maraka. 
Koliko će Vodice dobiti, to ne zna ni
tko. Devedeset posto prikupljena nov
ca iz privatnog smještaja ide u mjesne 
zajednice, gdje se i ostvari. Četrdeset 
posto od toga ide za kapitalne objekte 
komunalija, a ako takvog programa r > 
ma. novac se izdvaja »Vodovodu«. Ta
ko ovdje rade već treću godinu. Lani je 
turističko društvo dalo za kanalizaciju 
sve što je ostalo od boravišne takse, 
jer privreda nije mogla. U Vodicama je 
ona. kaže Bastić. »na staklenim noga
ma«.

Dogovor na razini turističkih mjesta 
općine održan u ožujku zaključio je da 
bi svaki dinar od boravišne takse, i to 
od svih faktora — trebalo vratiti turiz
mu. a ne da dio ide u budžet da njime 
raspolaže netko drugi. Naravno, nisu 
protiv solidarnosti — od boravišne tak
se recimo, trebalo bi davati i za protu
požarnu zaštitu, pomagati zaleđe... Na
ravno. ništa od svega ako se ne shvati 
medu privatnicima u mjestu da je javna 
plaža dio njegove ponude, i da će ta 
ponuda biti loša ostane li kupalište za
pušteno. Ako je to najava nove grabeži 
— neće biti dobro. A s druge strane, 
izgleda da su vremena bogaćenja pre
ko noći i lagodnog življenja na račun 
samo onoga rada u sezoni, na izmaku. 
Toga dana u Vodicama je bilo 2.5 tisu
će zabilježenih gostiju. Trgovine niču, 
to je sad u trendu...

U »Autotransportovom« autobusu 
u kojemu se vraćam kući, vozač je »za- 
sukao« nogavice do koljena. Izlizani 
pliš sjedišta, i njegove noge sa žutim 
dlakama dio su turističke ponude ove 
firme. Ljeto je. dakle, počelo.

B. PERIŠA
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URBANISTIČKI BIRO -PROSTOR- 
ŠIBENIK

I- Pribislavića 1

Na temelju Odluke Zbora radnika održanog 
12. lipnja 1990. godine objavljuje

JAVNO NADMETANJE 
za prodaju osnovnih 

sredstava

1. Uređaj za klimatizaciju — TIP LKG 221 
— ispravan
— početna cijena 6.000.00 dinara

■ 2. Uređaj za klimatizaciju — TIP LKG 227 
— ventilator neispravan
— početna cijena 4.000.00 dinara

3. Uređaj za klimatizaciju — TIP LKG 221 
— ventilator neispravan
— početna Cijena 4.000.00 dinara

4. Uređaj za klimatizaciju — EIN superklima 
75 — ispravna
— početna cijena 3.000.00 dinara

, Nadmetanje će se održati 28. lipnja 1990 go- 
, dine u prostorijama Urbanističkog biroa -Pro- 
Istor- s početkom u 11 sati. Kupci (fizičke 
!' P™"'® °sobe) dužni su prije početka javne 
P£°đaje položiti na blagajni jamstvo u iznosu 
od 10 posto od početne cijene.

Osnovna sredstva se prodaju po načelu vide- i 
i no-kupljeno pa se isključuje svaka moguć
nost ulaganja prigovora. Na izhatiranu cijenu 

. kupac plaća porez na promet. |

Kupac je dužan da izlicitirano sredstvo plati I 
i preuzme u roku od 7 dana od dana nadmeta- I 
nja, u protivnom gubi pravo na jamčevinu kao I 
i pravo na izlicitirano osnovno sredstvo Za I 
eventualne informacije, telefon 26-820. svaki [ 
dan od 7 do 15 sati. j

U SJECANJE
na đpbrog i nezabo
ravnog supruga, oca. 
brata i djeda

ANTE TONĆI JU- 
RIĆ

22. VI 1978 
— 22. VI 1990.

S ljubavlju i ponosom čuvamo uspomenu na 
Tebe živjet ćeš vječno u našim srcima jer si 
bio i ostao dio nas
Tvoji najmiliji: supruga i kćerke s obiteljima.

(205) i
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Znam da ovo kazivanje neće 
biti slično dosadašnjima. Ve
zana za sjećanja iz prošlosti 

ovoga grada i slično. A to je iz dva 
prosta razloga — prvo, zato što 
otpočinje ovogodišnji Festival dje
teta I što sam ja u neku ruku, ma 
ne u neku ruku nego jesam, festi
valski Čovjek. Jer sam rastao i od
rastao sa ovim Festivalom, pa 
smo, eto. to zajedničko druženje 
doveli do brojke 30. Dogurali smo 
do jubileja što se kaže. I bilo je li
po sve ove godine. Siromašno 
i teško, puno odgovorno i sve to. 
ali lipo. Biće zato što između nas. 
između mene konkretno i Festiva
la. postoji neka tajna veza sve ove 
godine. Ta veza se zove ljubav, 
a ljubav je, to je barem poznato, 
oduvijek bila slipa, pa otud se sve 
zaboravlja osim lipih stvari. Da. da. 
to vam je tako.

Festival je imao preteču
A kad je i kako počelo? Davno, 

tome je danas pune 32 godine. 
1958. Jer se u početku Festival 
održavao svake druge godine, tek 
je kasnije uvedena praksa da se 
održava svake godine, tako da je 
danas tih jubilarnih 30 godina, lako 
odmah valja kazati da festival nije 
nastao tek tako, da je on imao 
svoje preteče u nekim ranijim zbi
vanjima u ovom gradu. Tako je dvi
je godine ranije, na inicijativu 
Gradske omladinske organizacije 
i društva »Naša djeca« održana 
u Rokićima. u prirodi, smotra dječ
jeg stvaralaštva s ovog područja. 
Druge godine je smotra, u središ
tu je, da se razumimo, uvijek bila 
dječja kreativnost, održana na šu- 
bićevcu, u Dubravki. I tako je do
šlo do Festivala. Taj prvi Festival iz 
1958. godine, istine, nije bio ovak
vih i ovolikih razmjera, bila je to 
ipak jedna manja manifestacija, 
nastupali Su bliži ansambli, ponaj
više iz Zagreba, a davale su se 
i zajedničke predstave. Pa su dje
ca. primjerice, bila iz Šibenika, 
a sve ostalo bilo je izvana. I tako je 
to išlo. Zahvaljujući prije svega en
tuzijastima. ljudima koji nisu mjerili 
vrijeme niti uloženi trud kad su bile 
u pitanju aktivnosti na ovim stvari
ma. U tim prvim počecima značaj
nu ulogu je odigrao prof. Josip 
Roca s grupom likovnih radnika iz 
Zagreba, a oni su opet imali punu 
podršku odbora u kojem su bili Ši
benčani: Josip Ninić-Jockan. Još- 
ko Bujaš, ne znam što je onda ra
dio — mislim da je to bilo nešto 
u prosvjeti, pa onda Asja Marotti, 
Tome Relja. Duško Berić... Već 
sam kazao da smo bili siromašni, 
nismo ni danas bogati, stoji, ali je 
u to vrime to bilo očito. I danas ču
vam jednu sliku iz tih dana na ko
joj se lipo vidi kako dirigent dirigira 
sa stolice — a ko je mogao dati

KAZIVANJE BRANKA FRIGANOVIĆA

Pamte se 
sama Upe 

stvari•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
Festival da ili ne, sutra i dalje? Čujte, 
ne bih želio biti prorok u vlastitoj ku
ći, pustimo to. Festival se iskazao 
i dokazao, Festival je odavna prešao 
lokalne, republičke i ine granice, 
Festival nije od jučer, 30 godina mu 
je već. I što više kazati. Zapravo, 
moglo bi se, ali bi bilo suvišno. Uvje
ren sam da je to tako.

tival dakako, a bila je vezana za 
»Snjeguljicu i sedam patuljaka« 
— sve se zapravo desilo slučajno, 
jedan drugi je bio angažiran za taj 
posao u Kazalištu lutaka, ali su na
stali nekakvi nesporazumi, pa da 
spase predstavu uvale mene, ja 
jedva dočekao da se okušam na 
djelu, dabome bio sam mlad i že
ljan dokazivanja: Ilija Ivezić. bio je 
tada glumac u šibenskom kazališ
tu, a honorarno je obavljao duž
nost direktora u Kazalištu lutaka, 
budući da je bio I jedan od njego
vih osnivača — od tada pa do da
nas toliko. Bilo je nagrada, bilo je 
priznanja, čovjeku to nije najpri- 
marnije. ali veseli. Na kazališnoj 
smotri amatera Hrvatske održanoj 
u Novigradu dobio sam priznanje 
za scenografiju predstave -Budil-

a on režiju i scenarij, bilo je odista 
lipo. Jedino žalim što nisam imao 
priliku izvršiti obradu ovog za
dnjeg Ivinog djela. Brešanovog. je 
li. -Veliki manevri u tisnim kala- 
ma-, tako se zove. -Komedija- iz 
Zagreba dobila je primat, ali nikad 
nije kasno, je li se tako kaže, lako 
je ovo. vjerovati je, moj zadnji Fes
tival. barem što se tiče mog rad
nog statusa, jer krajem, točnije, 
početkom iduće godine, navrša
vam pune godine radnog staža. 
40, dakle, i valja poći u. neki bi ka
zali zasluženu, mirovinu. Istina, si
romašnu. jer ću se najvjerojatnije 
morati zadovoljiti onom minimal
nom. zajamčenom ili kako se to 
već zove, ali što se tu mcže. Čitav 
radni vijek provedeš u neimaštini, 
pa ne možeš nešto više ni očeki-

• •
• Tradicionalna, tisuće godina J 
• stara kineska medicina sve više } 
• osvaja Zapad, a u suradnji s or- • 
* todoksnom-zapadnom. daje • 
• odlične rezultate. Vaše zdrav- • 
• stvene tegobe pokušajte riješiti • 
* ili barem ublažiti. 6
• • 
• AKUPUNKTUROM • 
• Mršavljenje, glavobolja, migre- J 
• ne, kronični bronhitis, astme. • 
• sve vrste bolova kralješnice. • 
• vrata, zglobova, smetnje u cir- • 
• kulaciji krvi, alergije, bolesti • 
• probavnog sustava, povišen • 
• krvni tlak, ženske bolesti, odvi- • 
• kavanje od pušenja i drugih * 
• ovisnosti. . samo je dio podu- • 
• žeg spiska bolesti koje ne mi- • 
a moilaze ni suvremenog čovje- • 
• ka •
2 Pokušajmo se riještii tegoba A 
J AKUPUNKTUROM. *
2 Dr. med. PAVO 2

KRTALIĆ, spec. • 
ANESTEZIOLOGIJE, > 

> REANIMACIJE I AKU- <
• PUNKTUROLOG •
2 Informacije, dogovor i najave 0 

na telefon 28-743 od 16 sati. f 
• • 
••••••••••••••••

podium. O drugim stvarima i mo
mentima da i ne govorim

Tehnika i financije 
— boljke

Taj problem tehnike, a ja sam. 
uz ono osnovno čime sam se ba
vio na Festivalima — scenografi
jom, od 1966. pa naovamo bio i šef 
tehnike, pa otud mi je to i poznato, 
isto kao i financijski momenat 
oduvijek su bili festivalska boljka. 
Festival je iz godine u godinu iša 
naprijed, ali ga tehnika nije pratila. 
Tek ove smo godine u nešto boljoj 
situaciji što se tiče tona, zahvalju
jući razumijevam* • ®R-a za kulturu 
prvenstveno, ali zato nam je ras
vjeta još uvijek slaba, pa ćemo biti 
u situaciji da moramo angažirati 
privatnike.

Želje su jedno, 
a stvarnost drugo

Prvi direktor od Festivala, u po
četku se samo Festival djeteta 
zvao, bio je Zvonko Baković, mis
lim da danas živi u Splitu, ali tek 
dolaskom na to mjesto Drage Put- 
nikovića sve se to profesionalizira
lo. krenilo jednim čisto profesio
nalnim putom. Onda valja znati, 
kad smo već kod ovih kulturnih 
manifestacija u Šibeniku, da je 
1966. godine došlo do jedne velike 
integracije, da je ušlo sve pod jed
nu kapu — Kazalište mladih. Na
rodno sveučilište i Festival djeteta. 
To je zapravo ovi današnji Centar. 
A dvije godine prije. 1964. prestalo 
je s radom šibensko Narodno ka
zalište, bio je to za Šibenik u ono 
vrime jedan istinski stres, govorilo 
se i pričalo poslin da će se sve to 
obnoviti, da je u pitanju samo mo
menat opće krize i nestašice, ali 
što je vrijeme više odmicalo vidilo 
se da su želje jedno, a stvarnost 
sasvim nešto drugo. Onda ta nos
talgija za kazalištem, što ja znam, 
ja sam oduvijek imao tu sklonost 
ka teatru, to mi je sve tako blisko. 
Ne mislim da je razlog tome što 
sam se i ja bavio glumom onako 
amaterski — u RKUD-u »Kolo« su 
imali dramsku sekciju, mislim da je 
vodio Zvonko Jelačić. glumac iz 
Šibenika, danas penzioner. 1949.

godine, povodom proslave 50 go
dišnjice -Kola-, nemojte me baš 
držati za rič što se godine tiče, na 
Poljani se davala neka predstava 
i ja sam tamo učestvovao prvi put. 
od tada zapravo započinje moje 
druženje s teatrom — razloga je 
više normalno, jer sam se kao Ši- 
benčanin i građanin ovoga grada 
osjetio lišen nečega, osjetija sam 
da mi nešto fali. No. to su moja 
razmišljanja dakako, nisu svi jed
nog mišljenja, a u vremenima kad 
si morao birati između kruha i iga
ra, većina se opredijelila isključivo 
za — kruh. I to je ljudski, dabome.

Uradija san 300 
scenografija

E. na tom Festivalu održanom 
1958. godine, to je bio prvi, je li, to 
sam zaboravio kazati, učestvovao 
sam s Kazalištem lutaka, davala se 
predstava -Kekec«. a ja sam na
pravio svoju 1. scenografiju za 
Festival. Od tada pa do danas ra
dio sam scenografiju za preko 25 
otvaranja i za sva zatvaranja Festi
vala. Svega skupa preko tri stotine 
scenografija sam uradija. Od svoje 
1. scenografije koju sam uopće 
uradio, to ne mislim samo na Fes-

nik- Bulatovića-Viba. za -San ljet
ne noći-, isto Onda su me pozivah 
tu i tamo, sjećam se jednog ugod
nog i uspješnog gostovanja u Sa
rajevskom pionirskom pozonštu 
I tal 3. lako meni sve to skupa, ne 
kažem da ne skupljam i da nisam 
skupljao kritike i sve to di se spo
minjalo moje ime. ali sve to skupa 
meni nije puno značilo — ja sam 
bio najveći kritičar sam sebi. Ako 
ja nisam zadovoljan sam sobom 
i onim što sam učinio, a neki crv 
unutra u meni drži taj osjećaj, on
da je uzaludno sve drugo. Najveća 

^je radost za nekoga kad osjeti da 
je u nešto što je uradio pretočio 
samoga sebe, da je postigao ono 
što je želio. I zato, možda je to 
i trenutak sentimentalnosti, čini mi 
se da sam najveće unutrašnje za
dovoljstvo osjetio radeći scenog
rafiju. pokušavajući dati prikaz au
tentične šibenske sredine, u djeli
ma di je radio Branko Matić. S Ba- 
linom sam. koji je istina u penziji, 
ali koji je jedan od rijetKih koji je 
na Festivalu i s Festivalom od nje
govih početaka, najviše radio. I to 
me je odista ispunjavalo velikim 
zadovoljstvom, budući da smo se 
nas dvojica na neki način izvrsno 
nadopunjavali. Ja scenografiju.

vati. Svejedno, bilo je lipo, bija je 
gust, a gusti se plaćaju prije ili 
kasnije, nije li tako

Opet bih u teatar
Što bih izabrao da sam tek na 

početku i da mogu birati? Bavio 
bih se teatrom još i ponovo. Čov
jek kad osjeti teatar, on ga zatru je. 
Je teško i naporno raditi u teatru, 
jeste siromašno, ponavljam, ali ni
gdje toliko slobode u radu, nigdje 
toliko mogućnosti da izraziš svoje 
unutrašnje nemire i želje. Onda 
i sve drugo. Radio sam sa puno 
redatelja, od najstarijeg. Kalmana 
Mesarića, pa do najmlađeg. Pere 
Mioča. Tu su još. dr. Miljenko Mi- 
sailović. Mario Fanelli. Višnja Las
ta...

Festival da ili ne. sutra i dalje? 
Čujte, ne bih želio biti prorok 
u vlastitoj kući, pustimo to. Festi
val se iskazao i dokazao. Festival 
je odavno prešao lokalne, repub
ličke i ine granice. Festival nije od 
jučer. 30 godina mu je već. I što vi
še kazati. Zapravo, moglo bi se. ali 
bi bilo suvišno. Uvjeren sam da je 
to tako.

Pribilježio: Živko ŠARIĆ
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aa novoosnovane raoio-sianice, meauum, ta upozo
renja su otišla u vjetar jer su nezakonite postupke 
podržavali neki općinski funkcionari. Nakon zatišja, 
omladina i Omladinski radio dospjeli su u sredstva 
javnog informiranja zbog nesporazuma između Save
za mladifi i šibenskog SUBNOR-a oko raspodjele pro
storija u Domu boraca i omladine. Nakon dvije-tri go
dine izbjegavanja javnosti omladinska organizacija se 
tada oglasila saopćenjem, pa ipak, zahvaljujući do
brim dijelom i novinarima, uspjela sačuvati prostor za 
rad. No, nedugo nakon toga stižu vijesti da je Omla
dinski radio iznajmio jednu prostoriju trgovačkoj firmi 
koja prodaje televizore i elektronske aparate, a od
mah zatim uslijedila je i najava tužbe članova bivšeg 
Predsjedništva OK SSO protiv svog bivšeg predsjed
nika Željka Scottija zbog osnivanja paralelne organi
zacije i, kako navode, drugih nezakonitih radnji.

e 
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Tituliranje
biva vise od
osiovijavanja
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Još se nije dogodila da neki gospodin u SO svoju 
odbomičku besjedu započne uz ravnopravno obraća
nje i kolegama gospodi i drugovima. Takvo neuvaža
vanje vijećnika nije znak ni demokracije ni civilizacije 
dosega koji sebi želimo pripisati, a ponajmanje po* 
tvrđuje da smo u Skupštini konačno zaista dobili gos
podu. Jer, tituliranje samo po sebi neće nas niti može 
prevesti u gospodsko društvo, a da bismo to postali, 
morali bismo se najprije naučiti respektirati i naše ne- 
istomišljenike koji imaju jednako prave da se osjećaju 
drugovi baš kao i pobjednička većina koja se hoće 
zvati gospodom. Drugovima, vjerojatno, nije lako pri
hvatiti oslovljavanje političkih protivnika riječju gospo
da. pa ni cijenjenoj gospodi ne bi trebalo biti odveć 
teško, u duhu demokracije i elementarne kulture, pri
hvatiti saznanje da u parlamentu sjede zajedno s dru
govima. Naime, dok drugovi-vijećnici u svakom svom 
izlasku za skupštinsku govornicu ne propuštaju obra
titi se i drugovima i gospodi, gospoda-vijećnici kao da 
prisutnost drugova u odborničkim klupama ne prizna
ju.
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MOŽE U, UISTINU, IZNIMKA POSTATI PRAVILO

Čeprkanje po
gnojnoj rani

Zašto je baš Tribunj postao poprište zbivanja? Nije li on 
samo određen indikator svega što se dosad zbivalo i onoga 
što je učinjeno u posljednjih pedesetak godina. Potpuno je 
u pravu Luka Grubelić kad kaže: »Kada naši ljudi vide kake 
su »preveslani* i kako su loše vođeni, počinju negodovat 
i postaje im svejedno što će i kako biti sutra! — I tu je cijel? 
istina. Danas u Tribun ju ima 350 kuća starosjedilaca i na 
suprot tome 1400 vikendica sagrađenih bez ikakvog reda 
i sistema. Najveći dio tih kuća pripada vlasnicima iz SR Srbi 
je. Međutim, najveći problemi su u preopterećenosti kanali 
zacijske mreže, slabom električnom naponu, nestašici pitki 
vode, derutnim i gotovo neprohodnim cestama kao posije 
dići prenapučenosti. S druge strane, turistički i privredr 
razvoj je — u minusu. Tribunj osim zadruge nema ni jedr 
drugo poduzeće. Atrakivne turističke lokacije zauzelo | 
petnaestak sindikalnih odmarališta koja ne donose dohode 
ni napredak. Spas i šansa vidi se u gradnji marine, ali sve 1 
pomiješano je s emocijama i sviješću kako su djedovir 
i očevina, zemlja i stare kamene kuće, prodane budzašt 
u nekim drugim vremenima kada se činilo da škrte i ruševr 

-kuće ne vrijede čak toliko koliko su plaćene. Da stvar bi 
"" I PŠ gora, Tribunj je sada već spojen s Vodicama koje su i 

živjele takav razvojni bunt da ih ne bez razloga nazivaju »: 
int Tropeom Jadrana«.i da- 

pro- 
sso VEČERNJI



SEDAM TELEVIZIJSKIH DANA 15

S
 SUBOTA. 23. VI 1990.

ubota |

PRVI PROGRAM
9.30 TV-kalendar
9.40 »Pčelica Maja« — repriza crta

ne serije
10.05 BOJA NOĆI, repriza
12.05 »Saga o Forsyteima« — serij

ski film
13.00 TELEVIZIJSKI OBITELJSKI MA

GAZIN
14.30 CIKLUS FILMOVA W. DISNEYA:

»Vraški mačak« — američki ig- 
rani film za mlade

16.25 Sedmo čulo
16.35 Dnevnik 1
16.50 Emisija narodne glazbe
17.05 CIKLUS HRVATSKI PISCI NA 

TV-EKRANU: M. KRLEŽA: »To- 
mo Bakran«, I. dio (83')

18.30 »Međugorje« — dokumentarna 
emisija

19.15 Crtani film
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.15 TV-Izložba
20.25 ŠIBENIK — prijenos otvaranja 

Jugoslavenskog festivala dje
teta

21.30 »Smaragdni led- — američki 
igrani film

23.15 Dnevnik 3
23.30 Beskrajem svijeta — putopisna 

dokumentarna serija (3/4)
00.00 Vijesti za strane turiste 
00.05 BOJA NOĆI

— »Opet ti« — humoristička 
serija
— »Đumbirovo drvo« — serij
ski film (4/4)

02.05 Vijesti
02.10 Pregled programa za nedjelju

CIKLUS FILMOVA W. DISNEYA: 
»VRAŠKI MAĆAK« — Igrani film 
SUBOTA 23. 6. 1990. u 14.30 sati
To je kriminalistička komedija o kriminalcima 
koji kidnapiraju jednu ženu, a za njima traga
ju agenti FBI-a. Glavna je atrakcija filma šar
mantni mačak koji pomaže agentima da udu 
u trag kriminalcima. I u ovom D/sneyevom fil
mu glavnu žensku ulogu tumači popularna 
Hayfey Mills koju je naša publika vidjela 
u nekoliko filmova u ovom ciklusu.

DRUGI PROGRAM
14.55 TV-kalendar
15.05 Koncert zbora »Kolibri«
15.50 Današnja djeca — sutrašnji 

svijet — emisija za djecu
16.00 Kako biti zajedno
16.45 NAPOLI: (osmina finala), I. po

luvrijeme
18.00 NAPOLI, nogomet, II. poluvrije

me
18.45 ITALIA '90
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
20.10 Večeras...
20.15 »Allo, allo...« — humoristička 

serija (11/21)
20.25 Dopuna
20.30 Vijesti
21.35 ITALIA '90
20.50 BARI: (osmina finala). I. poluv

rijeme
22.00 BARI, nogomet, II. poluvrijeme
22.50 Pregled dano
23.00 CIKLUS TALIJANSKOG IGRA- 

NOG FILMA: »Mladoženje«
oo.5O Odjava programa

— San bez granica

NEDJELJA, 24. VI 1990.

edjelja

PRVI PROGRAM
9.30 Vijesti
9.35 »Sport Billy« — serija

10.00 NEDJELJNO PRIJEPODNE ZA
DJECU: U dobrom društvu

11.00 Poljoprivredni mozaik
12.00 Emisija ozbiljne glazbe
13.00 »Zaljev opasnosti« — serijski 

film (4/10)
14.00 Vijesti
14.05 NEDJELJNO POPODNE
16.05 »Biće zvano čovjek« — znan

stvena serija (5/5)
17.00 »Čekajući kočije« — argentin

ski igrani film
18.45 »Sport Billy« — crtana serija
19.10 TV-fortuna
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.00 »Povratak Arsenea Lupina« 

— serijski film (6/12)
21.05 Zabavna glazba
21.35 Dnevnik 3
21.55 »Dobar posao« — dokumentar

na serija
22.35 Vijesti za strane turiste
22.40 BOJA NOĆI
00.40 Vijesti
00.45 Pregled programa za ponedje

ljak
DRUGI PROGRAM
7.45 TV-kalendar
7.55 Vijesti

8.00 BOJA NOĆI, repriza
10.00 NEDJELJNI MOZAIK
13.00 SPORTSKO POPODNE

— Trka kroz Jugoslaviju, kraj
— Atletika — snimka

16.30 ITALIA '90
16.45 Torino: (osmine finala, I. poluv

rijeme)
18.00 Nogomet, II. poluvrijeme
18.45 ITALUA '90
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 »Fluid« — glazbena emisija
22.40 Vijesti
20.45 Italia '90
20.50 Milano (osmine finala), I. poluv

rijeme
22.00 Nogomet, II. poluvrijeme
22.50 Pregled dana
23.00 CIKLUS TALIJANSKOG FILMA:

»Savršen krimić«
00.30 Kronika Jugoslavenskog festi

vala djeteta: Šibenik
01.15 Odjava programa

PONEDJELJAK, 25. Vi 1990.

onedjeljak

PRVI PROGRAM
10.10 TV-kalendar
10.20 Crtani filmovi
11.05 LJETNI PROGRAM
12.35 Da ugodno prođe vrijeme: 

Cavtat fest 90,1, dio
13.25 »Glineni golub« — američki ig

rani film
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 BOJA NOĆI, repriza
16.45 Pregled programa
16.50 Sedmo čulo, repriza
17.00 Dnevnik 1
17.20 »Južno od Rusije« — serijski 

film (3/4)
17.50 »Mastionica, maštaonica« 

— serija za djecu
18.05 Gora nove priče (5/14)
18.20 Brojke i slova
18.40 Crtani film
18.45 Vrijeme koje živi: Matura... 

— dokumentarna emisija
19.15 Crtani film
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.05 »Dubina nade« — drama češke

TV

PRVI PROGRAM
ŠIBENIK: ZDRAVO MALENI '90 
— svečano otvorenje 30. Jugoslaven
skog festivala djeteta u Šibeniku 
SUBOTA, 23. 6. 1990. u 20.25 sati
Na ljetnoj pozornici, između renesansne vi
jećnice i poznate šibenske katedrale, po tri
deseti put podignut će se zastava Jugosla
venskog festivala djeteta u Šibeniku i s pjes
mom Zdravo maleni Milana Grgića koju je 
uglazbio Alfi KabHjo, i otvoriti ovogodišnji, 
jubilarni festival.
Scenarij za svečanu priredbu napisao je 
Joško Marušić. songove Jakša Fiamengo. 
uz sudjelovanje glumaca Mladena Vasaryja 
i Ivice Zadra, kao i Gordane Boban. Tatjane 
Matejaš Tajči, Lamie Alečković. Stefana Mi- 
lenkovića, Atena Slavice. Mate Gulina. An
đelka Babačića i Ante Gulin.
U glazbenom dijelu priredbo sudjeluju rock- 
-grupa -Tutti Frutti- iz Splita. klapa -Šibe
nik- iz Šibenika i zbor -Zdravo maleni-, ta
kođer iz Šibenika. Nastupit će i baletni an
sambl HNK-a iz Splita i baletni studio Muzič
ke omladine iz Splita.
Na svečanom otvorenju sudjelovat će strani 
ansambli koji će u sljedećih deset dana za
bavljati djecu Šibenika svojim bogatim i raz
novrsnim programom, a to su Dječji umjet
nički ansambl Shen Yan (Kina), Ansambl za 
suvremeni ples iz Seoula (Južna Koreja), 
Folklorni ansambl Kakač iz Jerevana (Arme
nija. SSSR), Dječji ansambl Hendashow iz 
Luande (Angola). Institut za balet iz Kaira 
(Egipat). Bob Kramer's Marionnettes (St. 
Louis. SAD). Mažoretkinje Esch-Sur-Atzette 
iz Louxembourga i animatori, članovi Šiben
skog kazališta.
Glazbu za svečano otvorenje pisali su Arsen 
Dedić. Alfi KabHjo, Nenad Ninčević i Zrinko 
Tutić Glazbene aranžmane napravio je Stipi- 
ca Kalogjera. a Todor Dedić je glazbeni 
urednik.

21.30 »Paralele« — vanjska politika
22.00 Dnevnik 3
22.05 Vijesti za strane turiste
22.10 BOJA NOĆI, repriza
00.10 Vijesti
00.15 Pregled programa za utorak

DRUGI PROGRAM
16.15 Vijesti
16.20 TV-kalendar
16.30 ITALIA 90
16.45 Genova: — osmina finala, I. po

luvrijeme
18.00 Nogomet, II. poluvrijeme
18.45 ITALIA'90
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 Večeras
20.00 »Allo, allo« — humoristička se

rija (12/21)
20.30 Vijesti
20.35 ITALIA 90
20.50 Rim: (osmina finala), I. poluvri

jeme
22.00 Nogomet, II. poluvrijeme
22.50 Pregled dana
23.00 CIKLUS TALIJANSKOG FILMA: 

»Začarano jedro«
00.30 Odjava programa 

— San bez granica

I I UTORAK. 26. VI 1990.
rUtorak |

PRVI PROGRAM
10.00 TV-kalendar

— LJETNI PROGRAM
10.20 Crtani film
11.05 LJETNI PROGRAM
12.35 Crtani film
12.40 Silnice: Čovjek I voda
13.30 »Thln alr« — serijski film (1/6)
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 BOJA NOĆI, repriza
16.45 Pregled programa
16.50 Dopuna
17.00 Dnevnik 1
17.20 Obrazovna emisija
17.50 »Mali svijet« — emisija za dje

cu
18.20 Brojke I slova
18.40 Crtani film
18.45 Znanstveni program
19.15 Crtani film
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.00 LOTO
20.05 »Sanjat ću vas posljednjim 

snom« — serijski film (1/6)
21.10 »Teme i dileme« — kontakt, 

program
22.40 Dnevnik 3
23.00 Vijesti za strane turiste
23.05 BOJA NOĆI
01.05 Vijesti
01.10 Pregled programa za srijedu

DRUGI KANAL
16.15 Vijesti
16.20 TV-kalendar
16.30 ITALIA’90
16.45 Verona: osmina finala, I. poluv

rijeme
18.00 Nogomet, II. poluvrijeme
18.45 ITALIA’90
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 Večeras...
20.00 »Allo, allo« — humoristička se

rija (13/21)
20.30 Vijesti
20.35 ITALIA’90
20.50 Bologna: — osmina finala, I. 

poluvrijeme
22.00 Nogomet, II. poluvrijeme
22.50 ITALIA’90: Pregled dana
23.00 CIKLUS TALIJANSKOG FILMA:

»Slatki život«
00.30 Kronika — Dani satire
01.00 Odjava programa 

— San bez granica

S
 SRIJEDA, 27, VI. 1990. 

rijeda |

PRVI PROGAM
10.10 TV-kalendar

LJETNI PROGRAM
10.20 Crtani filmovi
11.05 LJETNI PROGRAM
12.35 »Posljednji klačinar« — obra

zovna emisija
13.00 Da ugodno prođe vrijeme: Jas

min Stavros
13.45 »Svijet oleandra« —- dramska 

serija (1/3)
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 BOJA NOĆI, repriza
16.45 Pregled programa
16.50 Dopuna
17.00 Dnevnik 1
17.20 »Govorimo o zdravlju« — obra

zovna emisija

17.50 »Najljepše godine« — serija za 
djecu (18/18)

18.20 Brojke I slova
18.40 Crtani film
18.45 »More« — dokumentarna emi

sija
19.15 Crtani film
19.27 Večeras ...
19.30 Dnevnik 2
20.00 »Mala Mo« — američki igrani 

film
22.30 Dnevnik 3
22.50 Vijesti za strane turiste
22.55 BOJA NOĆI
00.55 Vijesti
01.00 Pregled programa za četvrtak

DRUGI PROGRAM
16.15 Vijesti
16.20 TV-kalendar
16.30 Italia '90
16.45 Igre bez granica
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 Večeras...
20.00 »Allo, allo« — humoristička se

rija (14/21)
20.30 Vijesti
20.35 Specijalna emisija o Svjetskom 

nogometnom prvenstvu Italia 
'90.

22.50 CIKLUS TALIJANSKOG FILMA: 
»Priča o dječacima i djevojči
cama«

00.20 Odjava programa 
— San bez granica

PRVI PROGRAM
PONEDJELJAK, 25. 6. 1990. u 13.25 
sati
LJETNI PROGRAM:
»GLINENI GOLUB« — američk Igrani 
film
Prema priči Carta Foremana. poznati hoh- 
vudski veteran Richard Fleischer (Vikinzi. 
Bostonski davitel). Mandingo. Ubojica s RH- 
lington Sguarea. Zeleno sunce...) snimio je 
krajem četrdesetih godina film -Glineni go
lub-. Film ima vrlo dobru reputaciju i nalazi 
se medu značajnim ostvarenjima holivudske 
-B- produkcije. To je čvrsta, vrlo ekonomič
no napisana i režirana priča o vojniku iz dru
gog svjetskog rata koji je uspio preživjeti 
strahote japanskog logora za ratne zaroblje
nike Njega optužuju za smrt prijatelja u lo
goru i smatraju ga izdajnikom On doživljava 
amneziju, bježi iz bolnice / pokušava rekon
struirati što se stvarno dogodilo i pronaći 
pravoga krivca
Uloge tumače Bili Milliams. Barbara Hale. 
Richard Loo. Richard Oume Frank Fenton. 
Martha Hyor i drugi
Režija Richard Fleischer

V

C
 ČETVRTAK, 28. VI. 1990.

etvrtak

PRVI PROGRAM
TV-kalendar

LJETNI PROGRAM
10.20 Crtani filmovi
11.05 LJETNI PROGRAM
12.35 »He-Man« — crtana serija 

(4/13)
13.00 Renesansno kiparstvo u Hrvat

skoj, I. dio
13.30 Dopuna
13.35 Povratak Arsenea Lupina 

— serijski film, repriza
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 BOJA NOĆI, repriza
16.45 Pregled programa
16.50 Dopuna
17.00 Dnevnik 1
17.20 I godine ove... obrazovna emi

sija
17.50 Serija za djecu
18.20 Brojke I slova
18.40 Crtani film
18.45 Dokumentarni program
19.15 »Energija, ekologija, ekonomi

ja« — EP-reportaža
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.00 »Spektar« — politički magazin
21.05 »Varošarije« — zabavna emisi

ja
22.05 Dnevnik 3
23.10 Vijesti za strane turiste
23.15 BOJA NOĆI

PRVI PROGRAM
»MALA MO« — američki igrani film 
SRIJEDA. 27. 6. 1990. u 20.00 sati 
Biografski film -Mala Mo- prati karijeru teni
sačice Maureen Conno!ty. njezin uspon do 
statusa teniske zvijezde, kao i borbu s teš
kom bolešću Mala Mo, kako su je zvali nje
zini obožavatelji, postala je najbolja svjetska 
tenisačica sa samo 17 godina. Usprkos pro
tivljenju majke i očuha, ona je s 9 godina od
lučila postati zvijezda tenisa. Nakon mnogih 
uspjeha i osvajanja titulemajbolje tenisačice 
svijeta, njezina je karijera prekinuta kad joj 
je bilo samo 20 godina.
Umrla je od teške bolesti u 34. godini. 1969 
godine.
Uloge tumače: Giynnis O'Connor, Michael 
Leamer Anne Baxter. Claude Akms i drugi 
Režija: Danie! Haller

01.15 Vijesti
01.20 Pregied programa za petak

DRUGI PROGRAM
16.20 TV-kalendar
16.30 ITALIA '90.
16.45 Igre bez granica
19.27 Večeras ...
19.30 Dnevnik
19.55 Večeras ...
20.00 »Allo, allo« — humoristička se

rija (15/21)
20.30 Kolo sreće
21.00 Vijesti
21.05 CIKLUS TALIJANSKOG FILMA:

Zora lažnih bogova
22.55 Odjava programa 

— San bez granica

PETAK, 29. VI 1990. u 12.35 sati
Dvoje bjegunaca - boksač i bivša kockaro
va djevojka — sretnu se u Meksiku i zaljube 
se Pronalazi ih plaćeni ubojica sa zadatkom 
da ubije djevojku.
-Još jedna šansa- tipični je niskobudžetni 
-film noir- s početka pedesetih godina, 
u doba kada je žanr doživljavao lagano opa
danje. Stoga ne čude elementi i ironičan pri
stup kojim autor filma nastoje osvježiti kon
vencije ovoga podžanra krimića. To je jedan 
od ranih filmova Roberta Mitchuma, čija le
žernost i humor odlično pristaju ironičnom 
tonu filma
Uloge tumače Robert Mitchum. Lmda Dar- 
nell. Jack Palance. Reginatd Sheffield 
Režija: Rudolph Mate

P
 PETAK, 29. VI 1990.

etak |

10.10 TV-kalendar
LJETNI PROGRAM

10.20 Crtani filmovi
11.05 LJETNI PROGRAM
12.35 »Druga šansa« — američki Ig

rani film
14.00 Pjesnik na srebrnoj cesti — do

kumentarna serija (3/4)
14.30 Pregled programa
14.35 Vijesti
14.45 BOJA NOĆI, repriza
16.45 Pregled programa
16.50 Dopuna
17.00 Dnevnik 1
17.20 Znanstveni program
17.50 »Ferdy« — crtana serija
18.20 Brojke i slova
18.40 Crtani film
18.45 Muppet Show (24/26)
19.10 Crtani film
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik 2
20.00 »U cltyu« — serijski film (3/9)
20.55 Domaći show program
21.40 Dnevnik 3
22.00 Skupštinska kronika
22.30 Kulturni magazin
23.30 Vijesti za strane turiste
23.35 BOJA NOĆI
01.35 Vijesti
01.40 Pregled programa za subotu
DRUGI PROGRAM
16.00 Vijesti
16.05 TV-kalendar
16.15 Izlog znanstvenih knjiga
16.30 ITALIA '90
16.45 Igre bez granica
19.27 Večeras...
19.30 Dnevnik
19.55 Večeras...
20.00 »Allo, allo« —- humoristička se

rija (16/21)
20.30 Vijesti
20.35 Specijalna emisija o Svjetskom 

prvenstvu u nogometu Italia 90
22.50 Ciklus talijanskog filma: »Lijepi 

svećenik« — igrani film
00.20 Kronika Jugoslavenskog festi

vala djeteta u Šibeniku

— San bez granica
PRVI PROGRAM
LJETNI PROGRAM
»JOŠ JEDNA ŠANSA- — američki Ig
rani film



UZ DAN CIVILNE ZAŠTITE

Značke i
priznanja 
zaslužnima

Tradicionalno primanje u povodu 20. lipnja Dana civil
ne zaštite, u Gradskoj je vijećnici priredio magistar Paško 
Bubalo, predsjednik Skupštine općine Šibenik. U pozdrav
noj riječi gospodin Bubalo je ukazao na značaj tog dijela 
sustava općenarodne obrane, posebno se osvrnuvši na 
ulogu Civilne zaštite u borbi protiv požara i u slučajevima 
ostalih elementarnih nepogoda.

Uručene su potom Zlatne značke Draganu Beriću, Paš
ku Blaževiću, Darku Kodruu i Nikoli Živkoviću. dok su Pri
znanja Općinskog Štaba za višegodišnji doprinos ostvari
vanju programa Civilne zaštite dobili Ivan Šimac. Željko 
Vranković i Nenad Vukšlć.

••••••••••••••••••••••••••••••••

NA NIŠANU

Prestizanje 
po svaku cijenu
Društveno vlasništvo mu dođe poput klimavog zuba kojem 

predstoji (neophodna) liječnička intervencija, ali samo zbog 
nemarnosti vlasnika...

Simbol i proizvod, kako ga nazvaše, boljševičkog razdob
lja nema što tražiti u (sutrašnjem) srazu s (poletnijom) tržišnom pri
vredom koja, idući logikom dobiti i profita, gazi sve pred sobom 

Uz napomenu da u ovim vremenima, još uvijek prelaznim i još 
uvijek klimavim, gaze i mnogi drugi.

Bodro, bezobzirno i na prvu.
Pa se tako događa da privatna ugostiteljska radnja s ambicioz

nim nazivom -Prestige«. što mu zasigurno u prijevodu znači — pre
stiž. proširi svoju interesnu sferu izvan kruga uredno ograđenog 
i označenog. I da izbaci štekate preko puta, točnije javnog prolaza 
što vodi iz stare gradske jezgre prema obali, smjestivši ih doslovce 
pred -šibenkinu- prodavaonicu s rednim brojem 85. Kojim činom je 
došlo do očiglednog miješanja privatnog i društvenog, što u kraj
njoj liniji i nije tako loše budući da je kafe-potrošač i potencijalni 
potrošač trgovačke robe Sve to pod uvjetom da tako nešto u -Ši- 
benki- žele. I da traže. Ali odgovorni iz rečene firme vrte glavom. 
Kao ne slažu se Ali izrekom ne potvrđuju svoje neslaganje Pa 
stolice i stolovi natkriti pitoresknim suncobranima, sve to vlasništvo 
■Prestigea«, privatnog objekta lociranog na Dobriću. uz sam bok 
Općine, dobivaju na postojanosti. Uz namjeru daljnjeg širenja. Mo
guće sve do ispred prodavaonice boja i lakova, još jednog »Šiben- 
kinog- (društvenog) posvojčeta. što se zove univerzalna konkuren
cija u univerzalnoj tržišnoj utakmici. Po svim linijama, posebno hori
zontalnim Ne zahvaćajući pod »udar« samo -Zero-, kao istorod
nog takmaca, već kompletnu trgovačku ponudu u tom dijelu. Jer 

ie prestiž A kad je prestiž u pitanju onda nema granica 
Gak kad su i ograde postavljene ispred vlastitog lokala. Uvijek se 

n,su sv' °bj«kti ograđeni. Društveni posebice 
s?zona" <°4 uviiok otvorena. Dok još (ponešto) ima i dok se (ponešto) može naći. p *

Društveno mu dođe svačije, počesto i ničije 
Zato je i klimavo valjda
I bez zaštite


